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 مقدمه:

های مدیریت منابع آب  ارزیابی سیاست»های آب، فرهنگ و جامعه با عنوان  نشست تخصصی اول از سلسله نشست

در تالار مطهری دانشکده  17الی  14از ساعت  1393ماه  آبان 7روز چهارشنبه مورخ »  نیافته در ایران: اهداف تحقق

 ی دانشگاه تهران برگزار شد. علوم اجتماع

این نشست با سخنرانی آقایان انوش نوری اسفندیاری )عضو شورای راهبردی اندیشکده تدبیر آب ایران( و عباسقلی 

جهانی )قائم مقام مدیر عامل شرکت مهندسین مشاور بهان سد( و با حضور آقایان جعفر غفاری شیروان )عضو هیئت 

(، محمد حسین شریعتمدار )رئیس دفتر ساماندهی و مطالعات کشاورزی اتاق ایران( مدیره انجمن مهندسی منابع آب

و آقای مهرداد محمدپور )مشاور معاونت آب و آبفای وزارت نیرو و عضو شورای عالی آب( به عنوان اعضای پانل 

 برگزار گردید. 

 این نشست در صدد پاسخ به سه پرسش زیر برگزار گردید:

شرایط بحرانی گیری  بینی و پیش برای پیش یتدابیرهای گذشته،  ساله کشور در دهه 5وسعه های ت در برنامهآیا  .1

 ریزی دیده نشده بود؟ در نظام برنامهموجود در آب 

 توانستند بیشترین تاثیر را در مهار یا تخفیف آثار بحران آب داشته باشند؟ ای می ی پیش بینی شدهتدابیر چه  .2

 های خود دست پیدا کنند؟  وانستند به هدفچرا تدابیر پیش بینی شده نت  .3
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های استراتژیک  دکتر محمد فاضلی، معاون پژوهشی مرکز بررسی -طرح موضوع .1

 ریاست جمهوری

شناسی ایران، اندیشکده تدبیر آب ایران و  تحت عنوان آب، فرهنگ  جامعه با همکاری انجمن جامعه نشست 14

جمهوری به  های استراتژیک ریاست ت به عنوان نهادهای مدنی و مرکز بررسیانجمن مطالعات فرهنگی و ارتباطا

موضوع آب را به  یعنیتا موضوع بسیار حیاتی برای تمدن ایرانی  اند شدهطراحی  93تا انتهای سال عنوان نهاد دولتی 

 بحث عمومی بگذارند و یک گفتگوی اجتماعی درباره مقوله آب در بگیرد.

هم بین حضار و هم بین خوبی مجموعه گفتگویی  .سه اتفاق افتاد استقبال خوبی شدآنچه که در اولین جل

 صورت گرفت. امید ما این است که این مجموعه گفتگوها ادامه پیدا کند ومتخصصانی که در جمع حضور داشتند 

و ضمن باشیم شته از مسائل حوزه آب در ایران داخوبی بندی  هم در حین گفتگوها و هم در انتها بتوانیم جمع

ای از  ها، به مجموعه ی نسبت به مقوله آب در سطح عمومی، در سطح رسانه ها و در همه حوزهافزایش آگاه

ها در دانشگاه رسیده  ای از دستورکارها برای پژوهش وعهمجم وبرای ارائه به سیاستگذاران پیشنهادهای سیاستی 

 باشیم.

دانم  جمهوری، چند نکته را نسبت به نشست اول لازم می یک ریاستهای استراتژ من به عنوان نماینده مرکز بررسی

 دوباره تکرار کنم و بعد بحث را با دعوت از سخنرانان شروع کنیم.

، نگاه و دیدگاه تخصصی هیچ کدام از چهار نهاد شود این است که آن چه که در این گفتگوها طرح می نکته اول

د و یم تا بقیه بیاینای فراهم کن زمینهسعی کردیم  -دنی و یک نهاد دولتیسه نهاد م- برگزارکننده گفتگو نیست. ما 

ها  رصد کردم و دیدم گفتند افرادی وابسته به مرکز بررسی را ها هایشان را بزنند . من در سه هفته گذشته سایت حرف

ها به هیچ عنوان نظر اند. این دهاند و مثلا کشاورزی و امنیت غذایی را زیر سئوال بر و افرادی وابسته به مرکز..... آمده
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هر کدام از افرادی که این جا . دیگر هم نیستهوری نیست. نظر هیچ کدام از سه نهاد های ریاست جم مرکز بررسی

 حرف می زنند به شأن شخصیت حقیقیشان و تخصصشان در این جا حضور دارند و صحبت می کنند.

. یک نفر گفته بود که برویم با هم بحث منطقی کنیم و هرچه من مصلا دنبال گفتگوی یک طرفه نیستی؛ ما انکته دوم

گفتم قبول کنید. قرار نیست ما با هم بحث منطقی کنیم و گفتگو یک طرفه باشد. به همین خاطر ما در اولین اعلان 

ای  یده کنند ا می ، فکرکشور که در زمینه آب حرفی دارند، پژوهشی کردند این برنامه هم گفتیم از همه متخصصان

ها کنیم درخواست سخنرانیشان و درخواست پیوستن به این گفتگو ای در حوزه آب دارند دعوت می دارند و کارنامه

، یا به اندیشکده تدبیر آب که دبیرخانه این گفتگوها در این جا مستقر است و یا به و قرار گرفتن در این گفتگو را

دهیم و در این  ها را در فهرست گفتگوها قرار می ما آن .تندهای استراتژیک ریاست جمهوری بفرس مرکز بررسی

 کنیم. ها استفاده می ها از آن پنل

تواند غیر از دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه تهران در جاهای دیگری هم برگزار  ها می سخنرانی ؛ ایننکته سوم

تگوها در دانشگاه مرکز استان برگزار ما در همین سه هفته حداقل از سه استان درخواست داشتیم تا این گف شود.

 بشود و به مسائل تخصصی آب در آن استان پرداخته شود.

چون قطعاً خود را مطرح کنند بومی مسائل آب به این مجموعه بپیوندند و شود  از همه محققان کشور دعوت می

متمرکز  گفتگوها تنهاخواهیم  لا نمیمتفاوت است. بنابراین ما اصهای شمالی ما  مسادل آب در کرمان با ایلام و استان

 را معرفی بکنم.نشست خواهم تا سخنرانان این  ، من اجازه میکتهبا یادآوری این چند ن .باشددر تهران 

در مقطع  امریکا ردوفارغ التحصیل رشته اقتصاد کشاورزی از دانشگاه پ ؛اسفندیاری نوری انوشآقای مهندس 

را  و حوزه ستادی وزارت نیرو قدسمهاب مشاور مهندسین مشاور ه فعالیت در ؛ سال ها سابقهستند کارشناسی ارشد

در حال حاضر عضو شورای راهبردی ، و دارند های آب سه کتاب تألیف کردند و سه ترجمه در حوزه دارند؛

 . ایران هستنداندیشکده تدبیر آب 
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سال  10از دانشگاه تهران گرفتند و سابقه کارشناسی ارشدشان را در رشته مهندسی منابع آب  ؛عباسقلی جهانیآقای 

. مدیر بخش منابع آب و امور سدسازی مشاور مهندسین ها دارند و سایر دانشگاهآب شناسی ایران  موسسهتدریس در 

 .بودند های منابع آب وزارت نیرو سال هم مدیر کل دفتر بررسی 15قدس بودند و  مهابمشاور 

ای خود  حصیل کارشناسی ارشد زراعت از دانشگاه شیراز هستند. فعالیت حرفهفارغ الت ؛محمدحسین شریعتمدارآقای 

 شروع کردند و سابقه فعالیت در حوزه کشاورزی در استان فارس و در وزارت جهاد کشاورزی دارند. 44را از سال 

 انگلستان کارشناسی ارشد از کارشناسی مهندسی منابع آب از دانشگاه پلی تکنیک و ؛جعفر غفاری شیروانآقای 

دارد آب در وزارت نیرو ریزی و استان ها در حوزه آب و به عنوان کارشناس استاندارد و مدیر امور برنامه سالدارد. 

 خدمت کردند. 

را در حوزه  خودشان در رشته کارشناسی مهندسی عمران آب و کارشناسی ارشد ؛مهرداد محمدپورجناب آقای 

 9های آبیاری و زهکشی بودند و  برداری از شبکه های بهره دیرعامل شرکتها م مدیریت اجرایی اخذ کردند و سال

در حال حاضر هم مشاور معاون آب و آبفای وزارت نیرو و عضو  .بودند ای سال مدیرعامل شرکت آب منطقه

 دبیرخانه شورایعالی آب هستند.

و خلاصه بررسی و پژوهش خود را کنند  طراحی نشست امروز به این گونه است که دو نفر از عزیزان سخنرانی می

که در این پنل حضور دارند به عنوان داور و بحث کننده و ناقد و منتقد  دیگر از عزیزان کنند و دو نفر ارائه می

ها اختصاص یافته، یک ساعت به نقدها و یک ساعت را به  ها به سخنرانی مباحث خواهند بود. یک ساعت از بحث

تر  و خلاصه نبودهان و منتقدین اختصاص دادیم. برای اینکه سئوالات تکراری بحث و گفتگوی حضار با سخنور

و اگر در  پرسم قالب چند سئوال مشخص می را درگر بحث مجموعه سئوالات  ، من به عنوان تسهیلمطرح شوند

قدین را وارد . امیدوارم به این شکل هم منتخواهیم برد، بحث را پیش ماندانتهای بحث سئوالی طرح نشده باقیمانده 

 بحث سخنرانان کرده باشیم و هم حوزه گفتگو را بین حضار و مجموعه متخصصان بسط داده باشیم.
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، «آب، جامعه و توسعه»انوش نوری اسفندیاری، به عنوان اولین سخنران این جلسه، مباحث خود را در پنج بخش 

« های احتمالی گیری و بررسی پاسخ نتیجه»و « ها درباره سیاست»، «اندیشی آب اسناد چاره»، «بحران آب در کشور»

 . خواهند کردمطرح 
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 آقای مهندس انوش اسفندیاری )عضو شورای راهبردی اندیشکده تدبیر آب ایران( .2

های مدیریت آب در ایران خدمت اعضای پنل و حضار محترم سلام و عرض ادب دارم. صحبت من راجع به سیاست

برنامه پنجم هستیم و تدارک برنامه ششم در دست اجرای قانون در سال آخر است.  آب های تحقق نیافته و هدف

 یک محیطدر معمولًا تعدادی از مدیران و کارشناسان هر بخش از جمله آب در تدارک برنامه هستند.  و انجام است

فات قضیه انجام شود و تشری دهند و بعد به عنوان لایحه به مجلس تقدیم می محدودی این کار را انجام می و دایره

طبیعتاً یک نگرش  کند ها فراهم می را برای ارزیابی سیاستمحیط بازتری که  نشستاین  برگزاریگیرد. اما  می

شود احتمال زیادی دارد که  مطرح میهایی که امروز  جدید و یک نگاه جدید در جریان برنامه هست. سیاست

نقد های اجرایی  بیرون از دستگاه ها در سیاستاینکه این  مجدداً در برنامه ششم مورد توجه قرار بگیرد و شانس

کمتر وجود دارد. امیدواریم که جلسه امروز این فرصت را فراهم نماید که از خرد جمعی بیشتر استفاده  شودای  ریشه

های بعدی به  کنم زوایایی را مطرح کنم که در بحث در حد طرح مسئله است و سعی می منهای  صحبتشود. 

 ی که آقای فاضلی گفتند، گفتگو باز بشود. ترتیب

اسناد  -3بحران آب در کشور،  -2آب، جامعه و توسعه،  -1شود.  بخش خدمت شما ارائه می 5مطالب در 

 های احتمالی. گیری و بررسی پاسخ نتیجه -5ها و  درباره سیاست -4اندیشی آب،  چاره

شود. بعد به وضعیت بحران  ها مطرح می و اهمیت سیاسته در بخش اول معیارها و ضوابطی درباره مدیریت آب ارائ

با  .اند و اینکه چه عواملی باعث ایجاد این بحران شدهپردازیم  میتأییدکننده این شرایط  در کشور و نشانگرهای آب

بیری کنیم که قبلًا چه تدا جستجو میای کشور در حوزه آب  وامل، سوالاتی را در نظام برنامهتوجه به شناخت این ع

ها و اسناد این  های مرتبط با سیاست کنیم، چالش  ها را معرفی می بعد سیاست ؟برای کنترل این عوامل دیده شده بود

های  گیری از نظر پاسخ شود و در انتها نتیجه مطرح می« ها درباره سیاست»ها در قوانین برنامه در بخش  سیاست

 ت. خواهیم داش محوری این نشست  احتمالی به سوالات

سال گذشته در تراز جهانی در  50- 40هایی هست که در  شروع صحبت ما با ارائه ملاک همانطور که گفته شد

های شیوه جدید مدیریت  گیری های آب چه جایگاهی در جهت ارتباط با مدیریت آب مطرح شده و اینکه سیاست
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ذیر و چرخه آب است.  چرخه آب در آب در جامعه دارد. الفبای مدیریت آب جدید توجه به منابع آب تجدیدپ

کند و سازوکاری است که بدون هزینه، به کمک  واقع، منابع آب تجدیدپذیر را برای ساکنین جوامع فراهم می

های آب و  کند و با طبیعت، توده انرژی خورشید بخش بسیار ناچیزی از ذخایر آب را در سطح کره زمین توزیع می

 آبی ارتباط دارد.  ها و ذخایر دشتها،  هوایی، کوه

بخش  3ای دارد که به طور معمول آن را به  ها و ارتباط چندگانهجامعه انسانی با چرخه آب و ذخایر آب پیوند 

در سمت چپ  محیطی. ها، انواع مخاطرات و سوانح طبیعی و خدمات زیست برداری کنند. انواع بهره تقسیم می

تصویر، یک شکل خوشه 

آب  ای در ارتباط با قطره

را می بینید که نمادی 

است که انواع بهره برداری 

از آب را مشخص می 

 کند. 

تصویری که به صورت 

بینید  سیلاب شهری می

نمادی است برای 

مخاطراتی که در ارتباط 

با آب مطرح است و 

سانی یک رودخانه را می بینید خدمات زیست محیطی است که در محیط آبی در اختیار جوامع ان مصبتصویری از 

 گیرد.  و سایر جانداران قرار می

ای که از نظر ارتباطی، بین جامعه و آب مطرح  کنند تا این سه نوع جنبه هایی را ایجاد می جوامع مختلف زیرساخت

ها.  برداری محیطی و هم انواع بهره است را مدیریت کنند. هم مدیریت مخاطرات و هم استفاده از خدمات زیست
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های آب داشته باشد. یعنی  شود که مدیریت آب نقش بسیار کلیدی در اجرای سیاست عث میمجموعه این عوامل با

های عمومی  های مهمی مثل سلامت و بهداشت، کشاورزی و امنیت غذایی، تولید انرژی، فقرزدایی و سرمایه سیاست

که برای این  به مدیریت آب بسیار وابسته است. این هم فرصت است و هم تهدید. فرصت است به این لحاظ

خدمات متقاضی وجود دارد و تهدید است به این لحاظ که این خطر وجود دارد که استفاده نادرستی از منابع طبیعی 

میلیارد پوند در دنیا در مورد خدمات مرتبط با  500انجام بگیرد. طبق برآوردها، برای همین تقاضا در سال، حدود 

ازهای کشورهای کم درآمد و نیازهای تأمین نشده کشورهای با درآمد شود که به این رقم، اگر نی آب هزینه می

 تواند افزایش داشته باشد.  درصد می 40تا  30متوسط را اضافه کنیم، بین 

بینید که این  های اصلی مدیریت آب و فواید اصلی مطرح شده در این زمینه را می در نمودار سمت چپ بخش

شود؛ فواید اقتصادی، فواید مرتبط با پایداری  بندی می گروه معمولًا طبقهفواید، بسیار گوناگون است و در سه 

زیستی، مدیریت  زیستی و نیازهای معیشتی. خود پیکره مدیریت آب در واقع از سه بخش مدیریت محیط محیط

 برداری و مدیریت ریسک و بحران تشکیل شده است.  بهره

 

 

 فواید اقتصادی

پایداری  
 زیست محیطی

نیازهای 
 معیشتی

مدیریت 
ریسک و 
 بحران

مدیریت 
 محیط زیستی

بهره برداری 
 از آب 
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ها و  ها، کنفرانس برداری از منابع طبیعی بروز کرد موجب شد نشست هرهبا توجه به مشکلاتی که در قرن بیستم در ب

 های زیادی صورت بگیرد و موضوع ارتباط بین آب و منابع طبیعی و آب و مدیریت توسعه مطرح شد.  اندیشی چاره

مثبت و منفی دهد که بر روی هم، اثرات  این شکل در قسمت بالا، ارتباط متقابل بین توسعه و منابع آب را نشان می

های کلان یا  های بخشی و سیاست ها یعنی سیاست دارند. در قسمت پایین مدیریت توسعه با دو مجموعه از سیاست

 فرابخشی تلاش دارد که این ارتباط را به شکلی مدیریت کند که بتواند موازین توسعه پایدار را رعایت کند.

 

ها که تحت عنوان مدیریت انطباقی یا مدیریت یکپارچه آب  تلاش کشورهای مختلف برای اجرای این نوع سیاست 

یا   GWPیا مدیریت به هم پیوسته آب مطرح است دستاوردهای مختلفی در بین کشورها داشته و یک نهادی به اسم

ها بصورت مطلق  بندی کرده است. یعنی ارزیابی بندی و دسته نهاد مشارکت جهانی آب، اینها را در یک طیف رده

ها  سفید نیست بلکه در یک طیفی مطرح است که سمت راست این طیف که آبی رنگ است یعنی تلاشسیاه و 

مثبت است و توانسته با موازین توسعه پایدار تلفیق پیدا کند و در سمت چپ که به قرمز نزدیک است بر اثر سوء 
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شوند:  بندی می تقسیممدیریت اعمال شده، شرایط بحرانی حاکم می شود. کشورها در این جا به سه قسمت 

هایی که  در این منطقه قرمز بودند و با برنامه 2000کشورهایی که از سنخ کشورهای با درآمد پایین هستند در سال 

به منطقه نارنجی برسند. کشورهای با درآمد متوسط با طیف نزدیک به  2025بینی شده امیدواریم که در سال  پیش

که OECD شود که وارد طیف زرد بشوند. کشورهای  بینی می پیش 2025نارنجی و زرد بودند که در سال 

شروع کردند و در سال  1950ریزی خود را از سال کشورهای سازمان همکاری توسعه و اقتصادی هستند، برنامه

 به منطقه آبی و منطقه سالم و مناسب توسعه پایدار 2000شود که در سال به نقطه زرد رسیدند و پیش بینی می 1975

 شود کرد.های زیادی میگیریرسیده باشند. از این نمودار نتیجه

 

کنم. یکی این که برای کشورهای کم درآمد و درآمد متوسط مسئله مهلکه ها اشاره میمن فقط به دو تا از آن 

ک نیاز دارد. موضوع در ها زمانو بلکه دههها بحران آب موضوع جدی است و خروج از این شرایط هم به سال

عوامل موثر بر چرخه آب و مدیریت آب موضوعی است که در دو دهه گذشته بسیار مورد توجه بوده و 

های اجتماعی و سازوکارهایی که بر چرخه آب تأثیر دارند فراتر از مدیریت آب  ها این بوده که سیستم بندی جمع
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ورد بررسی قرار بگیرد که به این های اجتماعی م هستند و موضوع بحران آب باید در چارچوب نهادها و سیستم

 ای از نظام حکمرانی کل کشور است.  مجموعهگویند. خود نظام حکمرانی آب زیر ها نظام حکمرانی آب می سیستم

اندیشکده تدبیر آب ایران چند سال است که بر روی موضوع چارچوب مفهومی و نهادی حکمرانی آب کار کرده 

کنم. منظور از حکمرانی، تنظیم رابطه دولت با بخش خصوصی و نهادهای  یو تعریفی که به آن رسیده را مطرح م

اجتماعی در مسیر ایجاد و کسب اقتدار برای انجام تصمیمات راهبردی جامعه است. ما حکمرانی موثر را آن نوع 

رانی غیر دانیم که روابط بین این سه رکن حکمرانی به نحوی باشد که تصمیمات قابل اجرا باشد. حکم حکمرانی می

سازمان ملل، در گزارش سوم  رسند. شود ولی به اجرا نمی موثر نیز آن نوع حکمرانی است که تصمیمات گرفته می

اختصاص داده که برای بیان حکمرانی مشخص  توسعه آب جهانی، بخش مهمی را به تعریف چارچوب مفهومی

 گویم.  شده و تصویرش را خدمت شما می
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ای دارد که در پایین و مستطیل شکل است. این بخش  خش دارد. یک بخش سورمهاین چارچوب مفهومی دو ب

دهد. یک بخشی است که بصورت دست تصویر شده و  تشکیل دهنده آن را نشان می های داخل بخش آب و مولفه

هایی هم برای خود  در قسمت بالا قرار گرفته است. این محیط پیرامونی بخش آب را مشخص می کند که مولفه

 بر است من فقط به چند نکته اشاره می کنم. ارد. چون توضیح این چارچوب زماند

بینید که هر کدام نماینده یکی از ارکان حکمرانی هستند. یکی از  این  در بخش بالای این تصویر سه نقش آدم را می

. در قسمت کف آنها فعال اجتماعی است و یکی هم فعال بخش خصوصی استها فعال سیاسی است، یکی از  آدم

های  های فرابخشی است و سیاست بینید که آبی پررنگ است. این قسمت مربوط به سیاست ای را می دست دایره
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های تغییر هستند که ما امروز  ها هستند. اینها، پیشران گذارد که آن پیشران فرابخشی روی یک دایره پررنگ اثر می

خواهم در رابطه با بحران آب در ایران  های تغییر را می پیشرانخواهیم راجع به آنها بیشتر صحبت کنیم. من  می

مقامات رسمی در رابطه با بحران آب  از زبانتوضیح بدهم. حدود یکی دو سال است که ما اظهار نظرهایی را 

 شنویم نظیر صحبتی که آقای وزیر نیرو در زمستان سال گذشته انجام داده و راجع به دلایل بحران آب در کشور می

شد راجع به آب هم  اند. چند ماه بعد، وزیر کشور وقتی راجع به مسائل مختلف کشور صحبت می صحبت کرده

صحبت کرده و به این که خطر بحران آب در کشور وجود دارد توجه داده است. چند روز پیش هم نماینده فائو در 

هایی را که فائو  و اقدامات و کمکایران راجع به کمبود آب و شدت بالای کمبود آب در ایران صحبت کرده 

های آقای وزیر مأخوذ از یک شاخصی است که سازمان ملل متحد  تواند انجام دهد را مطرح کرده است. صحبت می

تحت عنوان نسبت بحران آب تعریف کرده است. این شاخص، از میزان آب برداشت شده نسبت به آب تجدیدپذیر 

و  1995ای را که می بینید مربوط به سازمان ملل است که در دو مقطع  نقشه آید. شما این به دست می 100ضرب در 

 وضعیت کشورها را با رنگ مشخص کرده است. 2025

 

درصد منابع  10ای است که کمتر از  اند. رنگ آبی، آبی پررنگ منطقه رنگ مشخص شده 4در این نقشه کشورها با  

و هم  1995شود و چون ایران هم سال  درصد برداشت می 40از شود، رنگ قرمز که بیش  تجدید پذیر برداشت می
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ها زیاد بوده است،  هایی بوده که شدت بحران آب در آنرنگ قرمز داشته در هر دو سال جزو کشور 2025سال 

آید این است که کشور ما به تازگی  ای که از این تصویر به دست می شود. نکته درصد برداشت می 40چون بیشتر از 

نکه عامل این بندی شده است. در جستجوی ای سال پیش در این منطقه طبقه 20مرحله بحران آب نشده، بلکه از وارد 

توانیم به نمودار دیگری که سازمان ملل تهیه کرده توجه کنیم و آن سرانه برداشت آب  وضعیت چه هست ما می

 است.

 

تقسیم شدند. کشورهایی که با رنگ زرشکی  گروه 5در این تصویر، کشورها بر اساس سرانه برداشت آب به  

اند )که کشور ایران هم جزو این کشورها هست(، بیشترین برداشت سرانه را از منابع آبی خود دارند  مشخص شده

اند، درست نقطه مقابل  متر مکعب در سال سرانه. کشورهایی که با رنگ آبی مشخص شده 1000یعنی بالاتر از 

ن برداشت را از منابع آبی شان دارند که بیشتر در کشورهای آفریقایی هستند، یعنی کشورهایی هستند که کمتری

متر مکعب سرانه. بنابراین کشور ما از نظر برداشت سرانه آب، مثل کشورهای آمریکای شمالی،  100کمتر از 

 کشورهای آسیای مرکزی و کشور استرالیا جزو گروه اول است. 

های بحران آب را در کشور مطرح کنیم اولین موردی که باید به آن اشاره  و نشانه بخواهیم سخن را کوتاه کنیم اگر

های طبیعی ما چه به لحاظ  کنیم این است که برداشت آب در کشور ما بیشتر از توان طبیعت است. دوم اینکه ظرفیت
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 که مناقشات وشور و آلوده شدن در حال از بین رفتن است. سوم این  صورتبه  ،کمی و چه به لحاظ کیفی

با توجه به برداشت سرانه و جایگاه آب  به آب رو به افزایش است. حالا سئوالی که های اجتماعی مربوط شکاف

مطرح است، این است که با توجه به شرایط اقلیمی این کشور دلایل استفاده بیش از حد و ناپایدار از منابع آب 

ند. اگر این دلایل را بشناسیم آن وقت باید تفکر کنیم که تدابیر چیست؟ این دلایل مطمئناً ربطی به خشکسالی ندار

های  ها بودند؟ و چرا به هدف ریزی ما دیده شده بود کدام مناسبی که برای مقابله با این وضعیت در نظام برنامه

 خودشان نرسیدند؟ 

به بحث  اقلیمی آن، کهرویه آب در کشور به رغم وضعیت  دهنده برداشت بی ای دارم به عوامل شکل من اشاره

با  در دست گردد و در همان چارچوب مفهومی سازمان ملل مطرح شده است. قسمتی که می ها و پیشران بر محرک

دایره پررنگ مشخص شده و شامل عواملی مثل رشد جمعیت، تغییر اقلیم، سبک زندگی، الگوهای تولید و مصرف، 

های فرابخشی در کف دست مشخص شده  . و بالاخره سیاستستاآب   بخش های بیرون از امکانات مالی و ظرفیت

ها و  ست که تاثیر زیادی بر عوامل محرکهای سیاست کلانی ا پیشتر اشاره شد دربرگیرنده حوزه که همانطور که

ها دارند. و در نهایت، اهمیت شرایط ذهنی وجود دارد که یک عامل بسیار مهمی است که مبین این است که  پیشران

ا علی رغم اینکه در چنین شرایط هستیم، موضوع آب به یک مسئله اجتماعی تبدیل نشده و مطالبه اجتماعی ما چر

 برای اصلاحات حکمرانی آب ایجاد نگشته است. 

ها وجود دارد. یکی تغییرات بنیادی اقتصادی از سال  ها و محرک در کشور ما مصادیقی روشنی برای همین پیشران

اقتصادی از طریق فروش نفت در کشور ایجاد شد و در کنار اصلاحات اجتماعی و فرهنگی،  است که با مازاد 1340

کنیم. تغییرات جمعیتی که در کمتر از یک قرن جمعیت ما  های عمرانی در کشور ملاحظه می از طریق اجرای طرح

ت شهری ماست که در طول تر سهم جمعیبرابر شد. از آن مهمسال گذشته سه و نیم  50برابر رسید و در  8نزدیک به 

درصد است، نرخ رشد  2درصد رسید. در حال حاضر که نرخ رشد جمعیت ما کمتر از  71درصد به  32سال از  60

درصد است. در کشاورزی هم ما با پدیده افزایش سطح کشت و نوع کشت روبرو  13جمعیت شهری ما سالانه 

برابر شده است.  2ب برداشت شده مربوط به کشاورزی برابر شده و حجم آ 3سال  50بودیم. سطح کشت در طول 

های  کند. سیاست درصد کاهش پیدا می 92درصد به  99سال از  50ها در طول  سهم بخش کشاورزی از کل برداشت
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کلان ما هم در این زمینه قابل توجه است. مخصوصاً سیاستی که به آب به عنوان عامل توسعه و نوسازی بخش 

های  ها، تعاونی ه است. این سیاستی بوده که قبل از انقلاب هم در قالب ایجاد کشت و صنعتکشاورزی توجه داشت

حذف شده ولی بُعد نوسازی  آن که در بعد از انقلاب بُعد سازماندهی و تولیدی  -های سهامی زراعی  تولید، شرکت

ده است. با توجه به اینکه یک مطرح بو -ادامه پیدا کردهآب کماکان در نظام خرده مالکی  کشاورزی با محوریت

 کنیم.  ریزی جستجو می اندیشی آب را در ارتباط با نظام برنامه نظام برنامه ریزی داریم، اسناد چاره

سال هم از آن گذشته است، چگونه به سئوالات ما که از  66ریزی داریم و حدود  تا حالا نظام برنامه 1327ما که از 

های گذشته تدابیر  ساله در دهه 5های توسعه  شود؟ آیا در برنامه د پاسخ داده میشو ریزی پرسیده می نظام برنامه

بینی  ریزی دیده نشده بود؟ این تدابیر اگر پیش بینی و پیشگیری از شرایط بحرانی آب در نظام برنامه مربوط به پیش

ران داشته باشند؟ و چرا تدابیر دهنده بح توانستند تاثیر بیشتری در مهار عوامل شکل اند کدام یک از آنها می شده

، دیدگاه گیرد مدنظر قرار میدست یابند؟ دیدگاهی که در این جا  های خود بینی شده نتوانستند به هدف پیش

وارد بحث جزئیات اهداف  در اینجاریزی.  های برنامه ریزی و تکنیک حکمرانی آب است نه دیدگاه نظام برنامه

. بلکه بحث من روی جنبه های کلان نظام شویم نمی های آب کرد فیزیکی طرحکمّی، جزئیات عملکرد ریالی و عمل

 دهد.  های سیاسی اجتماعی کشور است که نحوه تصمیم گیری و اعمال اقتدار را مورد توجه قرار می

های  رحمدت و استراتژیک که برخاسته از طهای دراز توانیم به این موارد توجه کنیم: یکی برنامه در اسناد برنامه می 

ریزی استراتژیک منجر  به برنامه آنهاهای جامعی که داشتیم، هیچ کدام  رغم طرح جامع آب است. ما تا به حال علی

های کلان  های استراتژیک که در وزارت نیرو تهیه شد متکی به طرح جامع نبود. سیاست ریزی نشد و بالعکس برنامه

های آن مسکوت غ شد، اما به جز راهبردهای آن، بقیه قسمتتصویب و ابلا 1379بخش آب وجود دارد که در سال 

های کلان تصویب شد اما پیگیری  در اجرای سیاست 1382های درازمدت بخش آب بود که سال  مشی ماند. خط

هایی به نوعی  سال یک بار، با یک وقفه 5ساله تنها مواردی در نظام برنامه ما بودند که بالاخره هر  5های  نشد. برنامه

کنند و در بهترین حالت خود، ساله باید عمل  5های  قاعدتاً، در چارچوب برنامه های سالانه هم تجدید شدند. برنامه

 5های  روی برنامه در اینجا برتمرکز بحث  ،ریزی برسانند. بنابراین ها را خرد و عملیاتی کنند و به مرحله بودجه آن

 . ها را از آن استنباط کنیم ساله است که سیاست
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ای است. چارچوب  اول اینکه بر اساس قانون اساسی، اقتصاد ما برنامهقابل ذکر است. نظام برنامه، چند مورد  در مورد

های ملی،  . انواع برنامهشود پرداخته نمیبه جزئیات آن  اینجاشده که  قانونی نظام برنامه، توسط قوانین مختلفی تعیین

 5، 1327است اما ریزتر از آن هم داریم. در قبل از انقلاب از سال  ای بخشی، طراحی شده که تا حدودی منطقه

بعد از انقلاب تهیه شده  1368برنامه نیز از سال  5اند.  ساله بوده 5ساله بوده و بقیه  7ها  تا از آن 2برنامه تهیه شده که 

های کارشناسی  و بحث ها است. مستندات برنامه هم گزارشات تحلیلی و مدوّنی نیست. بیشتر از اطلاعات طرح

شد اسناد برنامه برای اطلاع  شود. منتها تا زمانی که سازمان برنامه فعال بود، بعد از این که برنامه تدوین می استفاده می

 سال گذشته تقریباً این کار هم متوقف شد.  10شد. در  عموم منتشر می

. اگر کمی  گیرد ریزی طرح شکل می بر اساس برنامهمحور است، یعنی بنابراین نظام برنامه ریزی ما عمدتاً طرح

باریک بینی به خرج بدهیم، نظام برنامه ما قواعد و هنجارهایی دارد که همه آن رسمی 

 1344در سال  ی که رسمی است. مثلًا در دورهیست و بخش عمده و مهمی از آن غیرن

ای آب  ی نظام برنامهها سال بعد از آن، بیشتر سنت 20وزارت آب و برق تاسیس شد و تا 

اند؛  در وزارت نیرو از آن جا منبعث شد و بدین سان، تحت تاثیر آن زمان قرار گرفته

های نهادی کماکان تاثیرات خودشان را تا به حال دارند. به صورت جدی  یعنی آن سنت

ن ریزی بخشی اثر بگذارد. برای همی ای نداریم که بتواند روی برنامه ریزی منطقه برنامه ما

های  ای و محلی به صورت نسنجیده تاثیرات خود را بر روی برنامه های منطقه گرایش

شود سایه  ها شروع می گذارند. هر دوره مدیریتی که با تعویض دولت بخشی می

شود و آن  هایی که بیشتر تاکید می کند؛ یعنی به آن جنبه های نظام برنامه تغییر می روشن

کند. بنابراین شما انتظار نداشته باشید که  مقداری فرق می دمان هایی که در سایه می جنبه

ساله داریم به صورت یکنواخت اجرا شده  5های  این قواعد رسمی را که در برنامه

شود. ولی به هر  باشد. متاسفانه در کشور ما از حافظه نهادی ما صیانت و حفاظت نمی

تهیه و ریزی آب  نه برنامههایی در زمی ها و کتابچه مستندات و کتاب سری حال یک
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ریزی برای توسعه بهره برداری از منابع آب است که آقای مبشری آن را نوشته  . یکی تاریخچه برنامهمنتشر شده است

چاپ دوم این را بیرون داده  سایت مدیریت پایدار آب به چاپ اول رسیده است و اخیراً 58 – 57اند و در سال 

 است.

 

آن را  72ریزی آب است که طرح استاندارد ضوابط صنعت آب در سال  جربیات برنامهمورد بعدی، مروری بر ت 

منتشر کرده است. همچنین مطالعات استراتژی مدیریت آب جلد سوم است که راجع به نهاد مدیریت آب در آن 

 منتشر شده است. 77بحث شده و در سال 

ح مدیریت تخصیص بر مصرف آب است که پیرو ها معرفی می شوند. اولین سیاست، اصلا در این قسمت، سیاست

استقرار نظام تخصیص، بعد از قانون آب و نحوه ملی شدن آن و بعد از قانون توزیع عادلانه آب نیاز بود که این نظام 

افزایش نرخ سیاست ساله تلاشی در این زمینه انجام شد.  5های  شود که در برنامههایی تکمیل  از طریق سیاست

های آبیاری و  که عمدتاً به تکمیل شبکه سیاست دیگر استهای تامین شده یعنی سدهای مخزنی  از آببرداری  بهره

که باز هم به نوعی  سیاست دیگری استبرداری  مربوط است. مشارکت نظام یافته و اصلاح نظام بهره زهکشی

اند.  مشارکت مالی داشتهمدتاً عهایی  تشکل قالب های آبیاری و زهکشی است که کشاورزان در مرتبط با همین شبکه

که از برنامه سوم به بعد مطرح بوده است. یعنی تعادل آب برای تطبیق عرضه  سیاست دیگری استایجاد بازار آب 

برداران و مشارکت بخش عمومی و خصوصی و تحول در مدیریت آب زیرزمینی و تحول  آب با نیازهای واقعی بهره

 در سازماندهی مدیریت آب کشور.
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شود،  می های آب چالشجالب است که وقتی بحث  .هایی تعیین شدند ها در ارتباط با چالش هر کدام از این سیاست

را استخراج کنیم. مثلًا  ییها کنیم چالش ها مراجعه کنیم به صورت ذهنی سعی می به جای این که ما به این سیاست

بود. یعنی ما  های آینده ان و صیانت از حقوق نسلبردار رعایت حقوق بهرهچالش اصلاح مدیریت تخصیص و مصرف، 

رویه مورد استفاده قرار دهیم. یا چالش  بر بیاییم یا منابع آبی را بی آننباید تعهداتی را ایجاد کنیم که نتوانیم از عهده 

رکت مالی بود. چالش مشا بالا بردن راندمان آبیاری و بازدهی آبهای تأمین شده،  برداری از آب افزایش نرخ بهره

تطبیق عرضه با نیازهای بود. چالش بازار آب هم،  تأمین مالی و تحویل حجمی آبها، در واقع  کشاورزان و ایجاد تشکل

سرمایه گذاری بخش خصوصی و تعاونی، تأمین مالی و تا حدودی  های دیگر چالشبود.  بران و متقاضیان آب 

ها، تحول در  د تعادل در تغذیه و برداشت آب از آبخوانافزایش کارایی، تحول در مدیریت آب زیرزمینی، ایجا

 سازماندهی مدیریت آب، تمرکززدایی و ایجاد سطوح مختلف مدیریتی بود. 

های مشارکتی و  هایی را که مربوط به جنبه آن دسته از سیاست داریم دیدگاه حکمرانی کهدر این جا، با توجه به 

مورد از  3کنیم و در یک مجموعه نشان می دهیم.  ی است برجسته میهای اداری و دستور اقتصادی در کنار جنبه

اصلاح مدیریت  
تخصیص و 
 مصرف آب

برداری از   افزایش نرخ بهره
 شده آبهای تأمین

مشارکت نظام یافته و اصلاح 
 نظام بهره برداری

 بازار آب
مشارکت بخش 

 خصوصی –عمومی 

تحول در مدیریت 
 منابع آب زیرزمینی

تحول درسازماندهی 
 مدیریت آب کشور
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برداری و سومی  بازار آب، دومی مشارکت نهادی و نظام بهرهمورد، به این موضوع نزدیک است: یکی  7سیاست ها از بین 

دهیم:  یتا سیاست را در این بخش مورد توجه قرار م 5به این ترتیب ما است.  هم مشارکت بخش عمومی و خصوصی

اصلاح مدیریت تخصیص، افزایش نرخ بهره وری از آب های تأمین شده، سازوکارهای مشارکتی اقتصادی، تحول در مدیریت منابع 

اند تا حد بسیار خوبی با  ها می توانسته . اعتقاد ما بر این است که این سیاستآب و تحول در سازماندهی مدیریت منابع آب

 له کنند. دهنده بحران مقاب عوامل شکل

. در مورد تکمیل نظام تخصیص شود ارائه میها  از روی مستندات قانونی، توضیحاتی راجع به هر کدام از این سیاست

صدور ب لازم بود اقداماتی صورت بگیرد. آب با دولتی شدن یا عمومی شدن مالکیت آب و حجمی شدن تحویل آ

. اصلًا این مصرف معقول چیست؟ باید مصرف معقول کرد مجوزها بر اساس مصرف معقول باید تعریفی پیدا می

حقوق آب در برداران در ارتباط با شرایط جدید که  مشخص شود تا بتواند در این نظام اجرا شود. حقوق بهره

چون قبل از قانون  .و در سایه آن باید حقوق خصوصی مشخص شود شد باید مشخص می شود عمومی تعریف می

شد و آب جزو  حقوق خصوصی تعریف می پایهقانون مدنی بر  مبنایقوق آب بر آب و نحوه ملی شدن آن، ح

آمد و بعد از این حقوق عمومی شروع به رشد کرد و پای دولت در این زمینه باز شد و لازم  مباهات به حساب می

زیع عادلانه آب یا حتی در قانون تو شود مطرح میبود که وقتی که آب به عنوان ثروت ملی یا انفال یا ثروت عمومی 

شد و لازم بود که برای بهره برداران پروانه  طبق مصالح عمومی مصرف می آورده شدهبه عنوان مشترکات عمومی 

شود. برای همین در برنامه دوم مشاهده ها بر اساس مصرف معقول مشخص  صادر شود یا مصرف معقول و پروانه

در برنامه سوم تخصیص آب به تولیدات محصولات با  شود. شود که وزارت نیرو به تحویل حجمی موظف می می

که  رودگیری به این سمت می شود و در برنامه چهارم جهت می تکلیف نیاز آبی کمتر و بازدهی اقتصادی بیشتر

ها در قالب  در حوزهصارف الزامی، تخصیص آب مازاد متامین تخصیص اقتصادی آب باشد. یعنی بعد از 

گیری نظام تخصیص از حالت اداری به اقتصادی هستیم که در واقع  یعنی شاهد جهت سازوکارهای اقتصادی باشد.

عملکردها در این زمینه بسیار ضعیف است و هم اینک که ما در برنامه پنجم هستیم، همین تحویل حجمی در شیب 

زمینه فراهم کردند، برد و نیازهای آبی در حد وضع موجود تهیه شده و اسنادی را در این  اولیه رشد خود به سر می
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تجهیز بکنند. ولی عملًا هیچ حرکتی  هایی را ایجاد نمایند، تحویل حجمی بدهند، نقاط تحویل را سعی کردند تشکل

 .نشدرا که به سمت تخصیص اقتصادی باشد، مشاهده 

تر کار شد که از های مالی بیش که روی مکانیزم شود های آبیاری هم تنها به بیان این موضوع اکتفا می در مورد شبکه

تر شود و تعهدات مالی این قضیه را کشاورزان بر عهده بگیرند تا  تلفیق منابع عمومی و بانک کشاورزی منابع اضافه

بران را بر  های آب یافته هم، مسئولیت تشکل های آبیاری سرعت بیشتری پیدا کنند. ما در مورد مشارکت نظام شبکه

منتها روش کارشان باز روش دولتی و از بالا به پایین است. در صورتی که بینیم.  دوش بخش وزارت کشاورزی می

جنس کار یک جنس نهاد اجتماعی است و لازم است به مشارکت و ابزارهای اقتصادی که تا به حال استفاده نشد، 

 توجه شود.

زشی در اوایل دهه بر روی بازارهای محلی آب هم جنس آن، از جنس نهاد سازی است. تا به حال یک کارگاه آمو 

برگزار شد. چند مورد مطالعه دانشگاهی و بررسی و تحقیقاتی انجام گرفت. در مورد مشارکت بخش عمومی  1380

و خصوصی هم مشارکت بخش عمومی و خصوصی، به بازار آب و پیشرفت در تعیین حقوق بخش خصوصی که 

توانیم در این زمینه پیشرفت چندانی داشته  نمی ها روشن نشود ما است. تا آن وابستهدر قسمت نظام تخصیص است، 

گذاری کرده، آن هم با خرید تضمینی و نه به قیمت بازار  باشیم. جز چند شهر که بخش خصوصی در آنجا سرمایه

اقداماتی در مورد مدیریت منابع آب زیرزمینی صورت گرفته و البته روی تحول  اقداماتی انجام نشد. رقابتی،

تکالیفی بوده است. برنامه اجرایی مفصلی  سری ری دیر اقدام شده است. در برنامه چهارم یکمدیریت آن، مقدا

پیدا ریزی  یک ردیف بودجه مستقل در نظام بودجه 1384تهیه شده و به تصویب شورایعالی آب رسیده و از سال 

د اما به دلیل دو تا رویداد با اندرکاران معتقد بودند که در برنامه چهارم پیشرفت خوبی داشتن ، دستکرد. در واقع

و اجرای طرح فدک که توسعه  فاقد پروانههای  چاه پروانهاند. اولی قانونی است راجع به صدور  مشکل مواجه بوده

کشت آبی را تکلیف کرده، کارشان را ضعیف کرده است. ضمن این که سازوکار هم سازوکار دولتی بوده و از 

 متر استفاده کرده است. سازوکارهای مشارکتی و اقتصادی ک
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در مورد تحول سازماندهی نظام مدیریت از برنامه اول تکالیف قانونی وجود داشته، ولی کماکان به نحو مناسبی اجرا 

سطح با تأکید بر روی حوزه آبریز بوده است، ولی تا این  3سازماندهی بطور مشخص در  نشده است. در برنامه پنجم

که یک حرکت کوچکی در شرکت مدیریت منابع آب صورت گرفته و یک تشکیلاتی اواخر، برنامه پنجم جز این 

 اقدام لازمی انجام نیافته است. شکل داده شد،برای حوزه آبریز 

آب، تکمیل  وری و بازدهی ها در بحث تخصیص، مصالح عمومی، مصرف معقول، بهره این سیاستهای  هدف 

های مشارکتی و اقتصادی تقویت  وری آب، نظام ش تلفات و بهرههای آبیاری، جلب منابع مالی بیشتر، کاه شبکه

 . شود مطرح میمدیریت محلی، بهره وری آب و تثبیت حقوق آب در بحث مدیریت آب زیرزمینی و تعادل بخشی 

 

های زیرزمینی بوده  بخشی و جلوگیری از وضعیت وخیم آب برنامه پنجم هم سازماندهی جدید آب با تأکید بر تعادل

توانیم تشخیص دهیم.  هدف را می سهها را ذیل هدف کلی مصالح عمومی تجمیع کنیم  بخواهیم هدف . اگراست

ما تا به  های کلان هم بوده، اما یکی ارزش آب است که در برنامه چهارم بر آن تأکید شده و در راهبردهای سیاست

وری آب بوده که  کنیم. دیگری بهره یحال یک دستورالعمل یا یک سمینار یا نشستی در این زمینه مشاهده نم

وری آب از زبان مسئولین و تفاوت یا فاصله آن نسبت به کشورهای دیگر نیازی به توضیح ندارد. بحث  وضعیت بهره

ها جای چند موضوع خالی است. یکی در  کنیم. در تعیین هدف بخشی هم که ما الان وضعیتمان را مشاهده می تعادل

مصرف مصالح عمومی، 
 معقول، بهره وری، 

   بازدهی اقتصادی 

جلب منابع مالی بیشتر، 
 کاهش تلفات وبهره وری آب

تقویت مدیریت های محلی، 
وری آب و تثبیت حقوق بهره

 آب
 تعادل بخشی

 تعادل بخشی
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های  معیشتی و اجتماعی آب و دیگری توجه به خطرات و سوانح طبیعی آب و توجه به جنبه های واقع توجه به جنبه

 زیست محیطی.

فی نداشته است. یعنی تا به حال هیچ مخال های خوبی است و ها، هدف هدف شود میگیری  نتیجه به طور کلی

های خوب چرا اجرا  ین هدفهای مزبور، هیچ مخالفی نداشته است. ولی سئوال این است که ا ها و سیاست هدف

اش آن است که تبدیل به یک گفتمان اجتماعی نشد و گفتمان غالب مدیریت نشد. اما واقعاً چرا  نشده است؟ دلیل

از چند زبان یا زاویه های احتمالی  نشد؟ چرا مطالباتی در خارج از بخش آب در این زمینه شکل نگرفت؟ پاسخ

ریزی خوب استفاده نشد. اگر ما این مجموعه را به صورت  ز اصول برنامهها معتقدند که ا . بعضیباشد مطرح می

تری  های ویژه ای داشت و برنامه اجرایی خوب انداز و سیاست برنامه کردیم به طوری که چشم تری ارائه می منسجم

 توانستیم این مشکل را حل کنیم.  گذاشتیم، می سر کار می ای را داشت و مدیران شایسته

ها  ها را تحت تاثیر خود قرار دادند و این هدف تر و پنهانی بودند که این هدف های آسان تقدند که هدفای مع عده

هایی مثل آب به عنوان  کردند. هدف هایی شدند که به صورت موازی در نظام برنامه ما حرکت می مغلوب آن هدف

های کلان نظام هم  ه حتی در سیاستعامل توسعه و نوسازی بخش کشاورزی و استحصال حداکثری از منابع آب ک

آمده، انتقال آب از دوردست برای متعادل کردن سرانه آب تجدیدپذیر مناطق مختلف و غیره. از یک زاویه دیگر 

کننده  ها، نبود هنجارهای پشتیبانی تفاوتی عمومی، نبود باور به این هدف اجتماعی نبودن مسئله آب است که بحث بی

ها، پشتیبانی اجتماعی  . حالا چگونه می شود برای تحقق این هدفسازد را برجسته میی اجرایی ها و نهادها و سازمان

ها را  های خوبی است و به احتمال زیاد در برنامه ششم هم این های مزبور، هدف را فراهم ساخت؟ چون هدف

 خواهیم دید. 

برنامه چهارم را سعی کنیم  شی تهیه شده درریزی را اصلاح کنیم و برنامه فرابخ یک راه این است که نظام برنامه

 تر کنیم و بهبود ببخشیم. منسجم

یک پاسخ این است که گفتگوی اجتماعی داشته باشیم و عزم ملی را تقویت کنیم و تقاضا برای تغییر و بازساخت 

مورد توجه قرار  دلایل استفاده بیش از حد و ناپایدار از منابع آب در این صحبتنظام حکمرانی را ایجاد کنیم. 
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همان عواملی است که باعث شده برداشت سرانه آب کشور جزو گروه های اول گفته شد که این عوامل و گرفت 

توانست روی آن عوامل تاثیر ها می که این سیاست شدتا سیاست اشاره  7ساله توسعه کشور به  5باشد. در برنامه 

د که نتواند خیلی موثر باش های تخصیص می های نظام ه آن سیاستکها معتقدند  سیاست بعضی 7بگذارد. در بین این 

اجازه داده نشود از منابع آب بیش از ظرفیت هایش استفاده شود. اما من معتقدم که اگر در نظام تخصیص هم 

بخواهیم فقط از طریق اعمال مکانیزم اداری و دستوری عمل کنیم باز هم کماکان موفق نخواهیم بود. بنابراین 

شده نتوانستد به  بینی کنم. چرا تدابیر پیش فداری خودم را نسبت به سیاست های مشارکتی و اقتصادی اعلام میطر

های خودشان دست پیدا کنند؟ دلیل این است که فقط از یک مکانیزم استفاده کردند و آن هم دستور و  هدف

بسته بوده است. در زیر همین شرایط موجود نشد؟ چون در پشت درهای  مانها تبدیل به گفت بخشنامه بود. چرا هدف

شود تحقق  که برنامه ششم در حال تهیه است و در پشت درهای بسته راجع به آن تصمیم گیری می شود چگونه می

 ها را با پشتیبانی اجتماعی بیشتر مواجه کرد ؟راه چاره این است که درها را باز کنیم و گفتگو کنیم. این هدف
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 سد مقام شرکت مهندسین مشاور بهان ، قائمجهانی لیعباسق آقای مهندس .3

آقای مهندس اسفندیاری با ذکر برخی از مبانی نظری و تجربیات جهانی و با ارائه ارقام و اعداد و یک سری از مبانی 

بیانگر یک نوع  ارائه خواهد شد. مطالبی که شویمکار را راحت کردند تا این که مستقیماً وارد اصل موضوع 

. این موضوع د یا شخص یا کسانی زیر سئوال برودناسی است و واقعاً هدف این نیست که در این جا نهاش آسیب

تحقق عدم و  چیست خواهیم ببینیم که مسائل، مشکلات دیگری است و ما یک مجمع کارشناسی هستیم و می

 4 . صحبت من حول پردازم نمیمبانی نظری به . بنابراین شناسی کنیم آسیب را ها اهداف پیش بینی شده در برنامه

. محور اول مروری خواهد بود بر اسناد بالادستی در سطح ملی و عملکرد بخش آب را در رابطه با اصلی استمحور 

این اسناد بالادستی به صورت خیلی موجز و مختصر خواهیم دید و بعد مروری هم بر اسناد بالادستی در سطح 

ش آب را در قبال این اسناد بین المللی نیز خواهیم دید. البته اسناد خیلی المللی خواهی داشت و عملکرد بخ بین

ر کدام منظو شود اشاره می در جای خودش است کهزیادی در سطح جهانی در مورد مسائل آب و مدیریت آب 

واهیم ها در مورد عملکرد بخش آب، البته به صورت نقادانه خنگاهی هم به برخی از کمیّتاسناد هست. در ادامه 

بندی هم  در نهایت یک جمع .نقاط مثبت در این جا بیان نخواهد شدچون دنبال آسیب شناسی هستیم داشت. طبیعتاً 

 خودم به عنوان یک کارشناس عرض خواهم کرد. یهای شخص در مورد دیدگاه

د زیاد است و من به طور شویم. در مورد اسناد بالادستی تعدا در اینجا، وارد ارزیابی اسناد بالادستی در سطح ملی می

مورد اشاره خواهم کرد. یکی قانون توزیع عادلانه آب است که برای مدیریت و تمشیت امور آب در  3مشخص به 

های  سیاستاین قانون چه به روز مدیریت آب کشور آورده است. بعد نگاهی به  ترین سند است و کشور اصلی

آخرین سندی  1382مدت دولت در سال های مصوب دراز سیاستمصوب مجمع تشخیص مصلحت نظام انداخته و 

که یک ارزیابی در مورد هر کدام از  شد این سه تا سندی هست که تلاش خواهد. کنیم خواهد بود که ارزیابی می

 ارائه شود. آن ها و عملکرد بخش آب 

نه آب تمرکز کامل امور آب . قانون توزیع عادلاشود به ذکر دو نکته اکتفا میدر مورد قانون توزیع عادلانه آب 

مطابق این قانون، تمام  های اصلی آن، این است که کشور را در دست دولت قرار داده است. یعنی یکی از ویژگی
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ست که در این قانون اصلًا دوم این ا نکتهشئونات مربوط به بخش آب در دست دولت قرار گرفته است و 

های اجتماعی برای تمشیت امور آب کشور دیده نشده است. شما  سرمایهعی و نحوه استفاده از این های اجتما سرمایه

اگر جای جای قانون توزیع عادلانه آب را ببینید اتفاقاً به لحاظ همان محور اول که تمرکز در دست دولت بوده 

نتیجه غائی توانیم از این سرمایه های اجتماعی در مدیریت آب کشور استفاده کنیم. خوب  انگار نه انگار که ما می

ین آن این است که ما در منابع تر ر مورد مدیریت آب حاکم است. شاخصچنین قانونی وضعیتی است که امروز د

. بنابراین قانون توزیع عادلانه آب به عنوان یک سند بالادستی بیلان منفی داریممکعب میلیارد متر 11آب زیرزمینی 

کنیم ریزی متمرکز دولتی را حاکم  تماعی را از دست بدهیم و برنامهجهای ا را به وجود آورده که ما سرمایه شرایطی

 و هیچ ارتباط منطقی هم بین این دو تا برقرار نشود.

 جدولمصوبات مجمع تشخیص مصلحت نظام است.  خواهد شدیک ارزیابی کلی از آن سند دومی که در این جا  

 . دهد این سند را نشان میهای کلان  بعضی از سیاستزیر ارزیابی 

 معیارهای ارزیابی

 عناوین اجزا

 مطلوب کافی ضعیف فقدان

× 
   

- 
ایجاد نظام جامع مدیریت در کل چرخه آب بر اساس اصوو   

 آبریز کشور توسعه پایدار و آمایش سرزمین در حوضه های

 
× 

  
- 

ارتقووای بهووره وری و توجووه بووه ارزش اقتصووادی، امنیتووی و  

 گهداری و مصرفعرضه و ن سیاسی آب در استحصا ،

  
× 

 
 استحصا 

و به حوداقل رسواندن ضوایعا      افزایش میزان استحصا  آب

 طبیعی و غیر طبیعی آب در کشور از هر طریق ممکن

 
× 

  
 ضایعا 

 
× 

  
تدوین برنامه جامع به منظور رعایت تناسب در اجورای طورح    برنامه جامع
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× 

  

آب های غیر 

 متعارف

هووای سوود، آبایووزداری، آباوووان داری و شووبکه آبیوواری و   

استفاده از آب های غیر  شی و تجهیز و تسطیح اراضی وزهک

متعارف و ارتقوای دانوش و فنوون و نقویوت نقوش موردم در       

 استحصا  و بهره برداری
 

× 
  

 دانش و فنون

 
× 

  
 نقش مردم

  
× 

  

کشور خارج می شود و اولویت استفاده از  مهار آب هایی که از

 منابع آب مشترک

 

ه پایدار و در یکی از فرازهای این مصوبه گفته شده که نظام جامع مدیریت بر کل چرخه آب بر اساس اصول توسع

های  ترین سیاست رسد این سیاست، یکی از مترقّی ایجاد شود. به نظر میهای آبریز کشور  آمایش سرزمین در حوزه

توانید پیدا کنید.  ای زیباتر از این جمله نمی ید واقعاً جملهالمللی را هم بگردروز دنیاست. یعنی شما تمام محافل بین 

ردیم؟ آمایش ولی عملکرد ما در مقابل این نظام جامع مدیریت آب چه بود؟ چرخه آب را در آن نظام رعایت ک

بر  ردیم؟ اصلًا مدیریتریزی این نظام رعایت کردیم؟ اصول و مبانی توسعه پایدار را رعایت ک سرزمین را در برنامه

رد را به هر کدام از این کلماتی را که در دل این جمله بسیار زیبا و مهم وجود دا اگر های آبریز است؟ اساس حوزه

گیری کنیم، به بحران آب دچار  توانستیم اندازه های مناسبی می کردیم و با شاخص مرحله عملیاتی تبدیل می

وری، توجه به ارزش اقتصادی، امنیتی و سیاسی آب در اء بهرهتوانستیم آن را مهار کنیم. مسئله ارتق شدیم و می نمی

این سیاست در کشور، ارتقاء  استحصال، عرضه و نگهداری و مصرف را مورد توجه قرار ندادیم. واقعا در مورد

درصد یا  80وری انجام شده است؟ و بقیه هم به همین منوال بوده است. جمع بندی این است که نزدیک به  بهره

 . هستندبرنامه عمل  بدون ها از این سیاست بیشتر

مورد از  چند. در اینجا به تبیین شده است محور 18 در در سند سوم راهبردهای توسعه منابع آب ذکر شده است که

توسعه یکی از  های ای آبریز در برنامهه شود. رعایت ظرفیت تحمل حوزه زهای مهم و تعیین کننده اشاره میاین فرا

حدوداً به سال  سند؟ توجه داشته باشید این ، در دریاچه ارومیه این رعایت شدرود. آیا به طور مثال مار میفرازها به ش
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ها مسائل مهمی  سال این اجرایی شود. البته معلوم است که این 20بر این بود که در عرض گردد. بنا می بر 1382

درصد  87درصد به  92ه سهم بخش کشاورزی از کبرای مثال گفته شد شود یک شبه اجرا شوند. یا  هستند و نمی

سال گذشته، این اتفاق نیفتاده، بلکه برعکس هم شده است. الان گفته  13کاهش پیدا کند. حالا نه تنها در طول این 

مکعب آب در کشاورزی برابر نمودن بازدهی هر متر 2یا  درصد است. 92حتی بیشتر از شود که سهم کشاورزی  می

 داشتیم. عملکرد ضعیفیها  این است که در تمام این سیاستارزیابی مطرح شده است. 

. اگر همه این بودراهکار اجرایی تعریف کرد که حرکت خوبی  74راهبرد،  18این برای هیأت دولت  1384در سال 

خواهیم دید که در همان مسئله زبانی و کلمات متوقف ماندیم و حرکت  را ارزیابی کنیمراهکار اجرایی  74

گانه از مدیریت جامع و توأمان  18های  سیاستحسوس و درستی را متاسفانه نداشتیم. به طور مثال در یکی از این م

تار مناسب جهت ایجاد ساخراهکار اجرایی مشخص شده است.  9-8ا سخن رفته و برای این کار عرضه و تقاض

راهبرد اجرایی است.  ده است. در واقع یک های آبریز نوشته ش نگر و به هم پیوسته در حوزه اعمال مدیریت جامع

رکت هر گیری بر اساس مشا بسیار ضعیف است. یا راهبرد تقویت مبانی تصمیمعملکرد ما دهد  ارزیابی کلی نشان می

؟ یا چیزهای برای اجرایی شدن آن فعال شدهای آبریز مطرح شده است. کدام مکانیزم  چه بیشتر ذینفعان در حوزه

شروع  سال از 10تدوین لایحه جامع آب کشور که یک راهکار اجرایی است. الان نزدیک  مثال برای مشابه دیگر.

داده شده، نویس  ای هم که الان به عنوان پیش آن لایحه را بیرون ندادیم. لایحهآن سپری شده، ولی هنوز  تدوین

 شود پیشنهاد میا بدتر هم کرده است. ، بلکه کار رنداشته ینه تنها کار را بهبود سد به نظر میدارای اشکالات است. 

اش آماده شده را به نقد بکشیم و در  نویس نه آب یا قانون جدیدی هم که پیشاگر فرصت شد قانون توزیع عادلا

 ای باهم صحبت کنیم.یک جلسه

نفرانس ریو یکی سند ک. گیرد مورد توجه قرار می در اینجاتا سند  2 هماسناد بالادستی در سطح بین المللی  در مورد

 از کنفرانسبعد سال  20 و سال پیش 2که در  «20+ریو» کنفرانس سندهم یکی به تصویب رسید.  1992که در سال 

المللی، این است که هر دو سند به  ها سند بالادستی در سطح بین تا سند از بین ده 2ل انتخاب این دلی منتشر شد.ریو 

 در اجرایی کردن آن دارد.یک نوع تعهد بین المللی رمان رسیده و کشور امضای بالاترین مقامات اجرایی کشو

http://www.google.com/url?sa=t&rct=j&q=&esrc=s&source=web&cd=7&cad=rja&uact=8&ved=0CFEQFjAG&url=http%3A%2F%2Fpengoo.ir%2Findex.php%3Foption%3Dcom_content%26view%3Darticle%26id%3D461%3A-lr--l--20r-------%26catid%3D11%3A1389-04-19-07-05-19%26Itemid%3D5&ei=xoKNVJzrMMTLsAT_uIDgAg&usg=AFQjCNEGDp8o863t5iIuFvP6q0iw4cXQBg&bvm=bv.81828268,d.cWc
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در ریودوژانیرو برگزار شد، یک  2012سال پیش  2در که تحت عنوان آینده مشترک ما « 20+ریو»کنفرانس حاصل 

آن مربوط به بخش آب  124تا  119پاراگراف های  وپاراگراف تشکیل شده  283از  شد کهفوق العاده جالبی  سند

 است. 

اگراف مثلا پارشده است. به اجزای مختلفی تفکیک ها را  این است که این پاراگرافینجا انجام شده اکاری که 

 اند.  نوال تقسیم شدهجزء و بقیه نیز به همین م 3به  120جزء، پاراگراف  2به  119

 آیا آب محور توسعه پایدار را در کشور تشکیل می دهد؟ 119-1

 سازی مدیریت با توسعه پایدار محقق است؟ آیا یکپارچه 119-2

 2015به نصف رسانیدن جمعیت بدون دسترسی به آب شرب سالم و بهداشتی تا  120-1

 2015ی دفع بهداشتی فاضلاب تا به نصف رسانیدن جمعیت بدون دسترسی به سامانه ها 120-2

 تهیه و تدوین برنامه های ارتقای کارآیی آب 120-3

به رسمیت شناخته شدن حق بشر برای دسترسی به آب شرب و سامانه های دفع بهداشتی فاضلاب در قوانین  121-1

 کشور

  2015 – 2005تهیه و تدوین برنامه ملی برای دهه بین المللی آب  121-2

 بکارگیری برنامه های مورد نیاز برای حفظ اکوسیستم های آبیتبیین و  122

 برنامه های مدیریت کنترل سیلاب )مدیریت ریسک( 123-1

 برنامه های مدیریت خشکسالی و کم آبی 123-2

 برنامه های استفاده از منابع آب غیر متعارف 123-3

 تجهیز منابع مالی و سرمایه گذاری مورد نیاز 123-4

 کنترل آلودگی های منابع آبکاهش و  124-1

 ارتقا و توسعه تصفیه پساب ها 124-2

 برنامه های کاهش تلفات آب 124-3

 های بین المللی ها و همکاری کمک 124-4
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ا برای آن موردی که گفته . آیگرفته شده استمنظر مورد بررسی قرار  9و   8ها را از  هر کدام از اجزاء پاراگراف

 شده در کشور:

 دستی داریم؟ اد بالااسن 

  اسناد بالادستی در سطح بخش آب هم داریم؟ 

 ؟ ها برای اجرای آن جزء داریم ها و استراتژی سیاست 

 تعریف شده است؟  اهداف کیفی برای آن 

 تنظیم شده است؟  لیاتی برای آنای عم برنامه 

 های عملیاتی وجود دارد؟ های پایش برای برنامهشاخص 

 ی مورد نیاز برای تحقق آن جزء چیست؟برنامه های تحقیقاتی و پژوهش 

 نیاز به ظرفیت سازی دارد و ظرفیت ها برای اجرای آن، چگونه ساخته شده است؟ 

 درصد ضعیف یا فقدان داریم.  70حدود  ودرصد مطلوب بودیم  4جمع بندی این است که تنها 

 )ارقام به درصد(جمع بندی عوامل ارزیابی 

 جمع فقدان ضعیف کافی مطلوب عوامل ارزیابی

 100 25 25 44 6 وجود اسناد بالا دستی در سطح ملی

 100 6 25 63 6 وجود اسناد بالا دستی در سطح باش آب

 100 6 32 56 6 وجود سیاست ها و استراتژی ها

 100 6 63 25 6 وجود اهداف کافی

 100 6 75 13 6 وجود برنامه عملیاتی

 100 81 19 0 0 وجود شاخص های پایش

 100 50 50 0 0 برنامه های تحقیقاتی و پژوهشی وجود

 100 63 31 6 0 وجود برنامه های ظرفیت سازی

 100 30 40 26 4 متوسط
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درصد از  30ها هستند. در نگاه کلان تنها  مشکلات این اگر سه چهار جمله بخواهیم در موردش صحبت کنیم

 در وضعیت ضعیف یا فقدان قرار دارد. درصد  70های مدیریتی در حد مطلوب و کافی است و  فعالیت

کند.  ها کاهش پیدا میهای عملیاتی، امتیاز فعالیتاز سطح اسناد بالادستی به سمت برنامهنکته جالب این است که 

بسیار  گیری نتیجهکند و بالاخره  ، به تدریج کاهش پیدا میآییم  می های عملیاتی و اجرایی وقتی  به سمت برنامهیعنی 

ها،  سازی در اجرای برنامه های پژوهشی و تحقیقاتی و ظرفیت مهم در این بررسی این است که اصولًا جنبهحساس و 

ترین عامل برای ایجاد حرکت و جنبش، یکی های این فرایند است. در حالی که اصلًا مهم ترین حلقه از ضعیف

-های ظرفیت هادسازی و چه سایر جنبهاشد، چه نهاست. چه نیروی انسانی ب تحقیقات است و دیگری ایجاد ظرفیت

 سازی. 

معروف است که فصل هجدهم این  21سند کنفرانس ریو که به عنوان دستور کار علاوه بر این سند، در بخش آب 

اند: توسعه و مدیریت یکپارچه، ارزیابی منابع آب،  تا برنامه گفته شده و کشورها متعهد شده 7دستور کار است، 

ب و توسعه فاضلاب، آهای دفع بهداشتی و  آبی، تأمین آب شرب سالم و سامانههای  وسیستمحفاظت منابع آب، اک

هایی است  شهری، آب و توسعه پایدار مواد غذایی و روستایی و اثرات تغییر اقلیم در مدیریت منابع آب. این برنامه

 قوی عمل نکردیم.اند. در این مورد هم ما چندان  سال پیش گفته شده و کشورها متعهد شده 20که 

محور خلاصه  4توان در  های وزارت نیرو را می فعالیت ها داشته باشیم. نگاهی هم به کمیّتها بودند،  ها کیفیت ایناما 

های زیرزمینی و تأمین آب  ، آبو تأمین آب ها، های گذشته در شبکه ها در طول سال درصد فعالیت 95تا  90کرد. 

ها داشته باشیم. من این اطلاعات را از اسناد  یک نگاهی هم به این کمیتناسی، ش شرب بوده است. به منظور آسیب

 :طبق این اطلاعات . برام عملکرد وزارت نیرو گرفته

  احداث  4/2میلیون هکتار احداث شده و  6/1اصلی داریم که  و زهکشی ه آبیاریمیلیون هکتار شبک 4ما

 درصد است.  60نشده است. درصد عقب ماندگی ما 

 است که  1378میلیون در نظر بگیریم، ) البته این اطلاعات مربوط به عملکرد سال  4های فرعی را اگر  بکهش

کمی تغییر کرده باشد ولی در  اساله وزارت نیرو استخراج شده است. ممکن است درصده 30از عملکرد 
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هزار هکتار فقط شبکه  350در کل اراضی داریم،  میلیون شبکه فرعی 4اصل خیلی اتفاقی نیفتاده است( ما 

 درصد عقب افتادگی داریم. 91فرعی ایجاد شده است. یعنی 

  میلیون هکتار در نظر بگیرید باز هم  6/1های اصلی اجرا شده یعنی  های فرعی را نسبت به شبکه اگر شبکه

 درصد عقب افتادگی داریم. 78نزدیک 

کنند های نهایی که باید از آن استفاده  دست مصرف کننده ولی نتوانستیم بهاین معلوم است که ما تأمین آب کردیم  

باید در برنامه  و  استکشور  عملکردنداریم.  ما اصلًا کاری به نهاد مسئول یا مقصر. برسانیم. این یک اشکال است

 ششم و برنامه های بعدی کاری بکنیم که این اتفاق نیفتد . 

ن مسئله تعداد سدها را از ادبیات مدیریت آب حذف بکنیم و بیشتر یک بحثی هم در مورد تأمین آب داشته باشیم. ای

بپردازیم به این که این سدهایی که ساخته شده چه کار می کنند؟ ما قبل از انقلاب بر اساس اطلاعات خود وزارت 

،  78ب تا پایان بوده است. بعد از انقلا آنهاای میلیارد متر مکعب ظرفیت تنظیم  و خورده 14تا سد داشتیم که  19نیرو 

 30، 29دهای ما هزار میلیون متر مکعب تنظیم آب داشتند. یعنی در حالی که تعداد س 23ها  سد ساختیم و این 546

برابر شده است. بنابراین برای ما مهم نیست چند تا سد ساختیم. برای ما  6/1ب تنظیم شده ما فقط برابر شده است، آ

 اند عملکرد داشته باشند؟  ها اضافه کنیم و چگونه اینها توانسته ظرفیتمهم این است که چقدر توانستیم به 

از سایت وزارت نیرو  و از است که  91نگاهی هم به اعداد و ارقام آب شرب داشته باشیم. باز این اطلاعات سال 

و. . دوستان ما در آب و فاضلاب یک عددی دارند به اسم جمعیت قلمرگرفته شده استب و فاضلاب شرکت آ

هایی که تحت  های آب و فاضلاب شهری یا روستایی که وجود دارند، جمعیت این است که این شرکت استنباط

درصد  67/98الان  کنند که ما یون نفر هستند و دوستان عنوان میمیل 9/55گیرد  ها قرار می پوشش این شرکت

 73میلیون نفر است و این نسبت  75جمعیت قلمرو را تحت پوشش آب شرب قرار دادیم. ولی جمعیت کشور که 

 21میلیون، جمعیت تحت پوشش قلمرو  55بدتر است. جمعیت قلمرو می شود. وضعیت فاضلاب که خیلی درصد 

درصد است. خیلی شاخص پایینی است. حالا اگر این جمعیت قلمرو را به  38میلیون و جمعیت تحت پوشش 

  شود. می درصد 29تعمیم بدهیم فقط  جمعیت کل کشور
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میلیارد مترمکعب است که البته تغذیه  50یک نگاهی هم به آب زیرزمینی داشته باشیم. حداکثر برداشت مجاز 

از  . برداشت کنونیکند نفوذ میب های برگشتی میلیارد از طریق آ 20شود  و گفته میمیلیارد است  30طبیعی حدود 

 11منفی  اضافه برداشت است )بیلان مترمکعب میلیارد 11و حدود  میلیارد مترمکعب 61 منابع آب زیرزمینی

دلار انتقال آب را حساب کنیم  2میلیارد را همین امروز داشته باشیم، اگر  11اگر ما بخواهیم جایگزین این میلیارد(. 

هزار میلیارد دلار  22)مثلا شیرین کردن آب را در نظر بگیریم(، یعنی ارزش از دست رفته سالانه این اضافه برداشت، 

 است.

اشتباه را  دوکه اگر این  رخ داداشتباه استراتژیک در فرایند مدیریت آب کشور  دو رسد میاما توصیه ها. به نظر 

بر بحران آب فائق بیاییم.  های خوب در کشور، توانیم با وجود ظرفیت اصلاح کنیم کاملًا امیدوار هستم که ما می

که جفای اصلی را ایجاد  درفته است. کسی اعتقادی نداریک برداشت ناصحیح از دوره مدیریت عرضه انجام گ

اند. ما یک دوره تاریخی باید داشته باشیم و این دوره تاریخی، در همه  سدهای مخزنی در کشور بعمل آورده

کشورها تکرار شده و آن مدیریت عرضه آب است. ولی اشکال آن در این است که ما ناصحیح این برداشت را 

توانیم حل کنیم. این یک اشتباه  یم که همه مسائل مدیریت آب کشور را از طریق عرضه آب میداشتیم و فکر کرد

 استراتژیک است. 

زیست به عنوان یک امر تزئینی و غیرضروری بوده است. واقعیت  اشتباه استراتژیک دوم این است که تلقی از محیط

زیست فعلًا یک امر فانتزی  دی را انجام بدهیم. محیطکردیم که هنوز باید کارهای زیا مسئله این است که ما فکر می

زیست  کنند کارهای خود را انجام دادند و بعد به سراغ محیط زیست صحبت می هست و آنهایی که راجع به محیط

که ما برآورد آثار و  است اشتباه استراتژیک است. نتیجه تلفیق این دو تا اشتباه استراتژیک این شدهاند. این هم رفته

کردیم که مدیریت عرضه تماماً مثبت است. بنابراین  ایم. چون اساساً فکر میتبعات منفی مدیریت عرضه را نداشته

هیچ تدارکی برای بررسی آثار و تبعات منفی آن انجام ندادیم و شرایط گذر از دوران مدیریت عرضه به تقاضا را 

 های کمتر این دوران گذر را عبور بدهیم.  ایم که بتوانیم با تسلط بیشتر و با هزینه فراهم نکرده

 اما راهکار چیست؟ 
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 .ارادایم های حاکم بر مدیریت آب در گذشته در سمت راست هستند. بخشی نگری. تک تخصصیدر جدول زیر پ

گیری   آور، تصمیم توانیم همه مسائل آب کشور را حل کنیم. مدیریت فن فکر کردیم که با پول و تکنولوژی می

به چه ترتیب آن   ساختیم دیگر کاری نداشتیم که بالا و پایین ای. ما وقتی یک سد را می ریزی نقطه رنامهمتمرکز، ب

ممکن است باشد و لذا منبع آب را به عنوان یک منبع انتزاعی دیدیم. در حالیکه منابع آب در یک حوزه آبریز 

ستون  کندحل و فصل مدیریت آب کشور رهنمون تواند ما را به  پارادایم جدیدی که میاند.  کاملا به هم وابسته

های اقتصادی،  ای، ملاحظه ارزش دومی است. نگرش یکپارچه و سیستمی، چند تخصصی، چند نظامی، چندرشته

ای و  ریزی حوزه محیطی، تعامل از بالا به پایین و از پایین به بالا، دو سویه بودن این ارتباطات، برنامه اجتماعی، زیست

 ها بر یکدیگر. ابع طبیعی و لحاظ اثرات متقابل آنیکپارچگی من

 ویژگی های پارادایم های قدیم و جدید منابع آب

 ویژگیهایپارادایمقدیممدیریتمنابعآب ویژگیهایپارادایمجدیدمدیریتمنابعآب

 نگرش باشی نگرش یکپارچه و سیستمی

 تک تاصصی تاصصیچند

 مدیریت فن محور ها ملاحظه ارزش

 تصمیم گیری متمرکز و سیاسی عامل از پایین به بالا و بالا به پایینت

 برنامه ریزی نقطه ای ریزی حوضه آبریز برنامه

 منبع آب یک سیستم طبیعی انتزاعی یکپارچگی منابع طبیعی و لحاظ اثرا  متقابل آن ها بر یکدیگر

 

  



36 

 
 

 آقای فاضلی  .4

 پرسم. یک نکته این است که همه چیز در این کشور قدیمی میو چند تا سئوال  کوتاهیک جمع بندی  بعد از من

اند. آن چه وجود ندارد چند تا چیز  های قشنگ قدیمی است. اسناد قدیمی است. بحران آب قدیمی است. حرف

این که اگر شود  درخواست میخواهند به گفتگو بپیوندند و حتی اعضای پنل، از گروه هایی که بعداً میجدید است. 

ماه امسال ها در اسفند بتوانیم پاسخ بدهیم شاید بتوانیم در انتهای این نشستآید،  ضوع را که در ادامه میچند مو

 تری داشته باشیم. بندی دقیق جمع

ها گوها باید پاسخ بدهیم که چرا این. ما در این مجموعه گفتهای آب ارزیابی دقیق چرایی اجرا نشدن سیاست .1

حجمی آب اجرا نشد؟ همه  مانیم. چرا تحویل حد کلمات و تعابیر زیبا باقی میما کماکان در شوند و  اجرا نمی

وصاً در بخش دانستیم خوب است ولی اجرا نکردیم. چرا مدیریت تقاضای آب و مصرف معقول، خص می

 ؟ کشاورزی عملیاتی نشد

دلانه آب های سیاستی مشخص برای اصلاح قانون توزیع عا اگر محققینی در حوزه آب هستند که توصیه .2

دهم که بررسی کنیم و به  های ریاست جمهوری قول می من به نمایندگی از مرکز بررسی دارند پیشنهاد کنند.

تر شرایطی فراهم کنیم که این اصلاح قانون  بحث و گفتگو بگذاریم. در این جلسات و جلسات تخصصی

 توزیع عادلانه آب در دستور کار قرار بگیرد. 

سال  20این هم از آن مسائل قدیمی است. حداقل من  وری آب. خصوص ارتقاء بهرههای سیاستی در  توصیه .3

است که یادم است دنبال ارتقاء بهره وری آب هستیم. ولی سئوال اصلی این است که چرا هیچ اتفاقی نمی 

 افتد. 

ارومیه یک مورد یعنی حوزه آبریز  به .های آبریز برشمردن مصادیق دقیق رعایت نشدن ظرفیت تحمل حوزه .4

در  گوناگون اقداماتما در انجام تری داریم که چگونه  اشاره کردند، ولی ما گویی احتیاج به اطلاعات جزئی

 . فیت تحمل آبریزها را رعایت نکردیمهای آبریز مختلف ظر های مختلف در حوزه استان

 راهکارهای تحقق افزایش بهره وری.  .5
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زیست امر تزئینی نباشد  کنیم که محیط ک دهه است که بحث میحداقل ی چگونه محیط زیست امر تزئینی نباشد؟ .6

ین دو شوند. ا زیست می نویسند و خواستار انحلال سازمان محیط تا نماینده مجلس نامه می 63ولی در همین کشور 

، 71آقای مهندس به درستی نگرش یکپارچه سیستمی را مطرح کردند. من سال حرف با هم تناقض دارند. 

دسی صنایع در دانشگاه صنعتی امیر کبیر بودم. آن موقع هم استاد ما از فقدان نگرش یکپارچه دانشجوی مهن

گفت. این موضوع را به گفتگو بگذاریم و بحث کنیم که چگونه می توان نگرش یکپارچه سیستمی را  می سیستمی

 شود.  عملیاتی کرد؟ چند تخصصی بودن مطرح می

در همین وزارت گوییم آب باید مسئله اجتماعی شود،  کنیم و می د میبر گفتگوی اجتماعی تأکی که هم اینک

الفان یا منتقدان یک سد های یک گروه از مخ نویسد و استدلال خانه نامه می نیروی فعلی، یکی از مقامات وزارت

کردن نامد. یعنی این دو تا تناقض جدی دارند. فضای کلی جامعه و لحاظ  های احساسی درباره سد می را عبارت

اجتماعی سعی کردند محیطی و  دنیا از طریق ارزیابی تاثیر زیست. حداقل در باید مدنظر قرار دهیماثرات متقابل را 

شود. من این را  عنی هر دو حوزه از دانش اجرا نمیولی کماکان هر دو قانون ی لحاظ کننداین اثرات متقابل را 

لاح حقوقی در های سیاستی داشته باشند، از اص هادها و ایدهین پیشنمتخصص اگربرای ادامه گفتگوها عرض کردم. 

هایی برای عملیاتی کردن و اجرایی کردن یک مقوله، هم دبیرخانه مجموعه گفتگوها و هم  سطح قانون تا توصیه

 کنند.  ها از چنین گفتگوهایی استقبال و حمایت می مجموعه مرکز بررسی
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 غفاری شیروان جعفر آقای مهندس .5

دادند، توضیح اسفندیاری و هم آقای جهانی  انآقایریزی کشور بودم. همانطور که  سال در برنامه 10ش از بنده بی

تکوین پیدا  صورت گرفتاسناد بالادستی با توجه به سیر تطوری که در مدیریت آب کشور و مدیریت کلان کشور 

لی است با مدیریت به هم پیوسته و جامعی ، یک سند متعا79های کلی نظام در سال  اند. سند بالادستی سیاست کرده

الملل بوده، در اینجا هم مطرح  دهد که نگاهی که در سطح بین که در چرخه آب تعریف شده است. این نشان می

 18های اجرایی در واقع در سطح مدیریت اجرایی کشور در  سیاست 82بوده است. دولت بلافصل این را در سال 

های کلی نظام تهیه شده بود این توجه به این  سوم که شاید قبل از سیاست  ناد برنامهمصوب کرده است. در اس محور

 عیناً مورد توجه قرار گرفته است.  تا محور قطعاً و 18شکل منظم نشده بود. ولی در برنامه چهارم این 

برگردیم به اینکه این اسناد بخشی یا فرابخشی هم بین بخشهایی که در ارتباط با مدیریت آب هستند تهیه شد. ولی 

چنین اسنادی مصوب شد. اسناد اجرایی بخشی و فرابخشی بین وزارت  1384موضوع چه زمانی تهیه شد؟ در سال 

های مسئول که با همدیگر متعهد شدند این کار را انجام بدهند تهیه و مصوب دولت هم شد. ولی چه شد که  خانه

تبع آن، همان روش را دنبال کرده ولی عمل نشد. فقط یک مورد را برنامه چهارم اجرا نشد؟ برنامه پنجم هم به 

درصد منابع آب زیرزمینی را بهبود ببخشیم. این اتفاق نیفتاد. برنامه پنجم  25خدمتتان عرض کنم قرار بود در برنامه 

بین وزارت  درصد بهبود ببخشیم که نشد. این کار 25باز هم  هم که اینک، یک سال مانده تا تمام شود قرار است

تقسیم شده بود که هر کسی وظیفه خود را انجام بدهد که این خود، به هم پیوستگی  نیرو و وزارت جهاد کشاورزی

نیست. باید سندهای مشترک اجرایی تهیه شود. این در سطح دولتی است. ولی نهادهای دولتی را که کنار بگذاریم، 

درستی مورد توجه قرار ندادیم. ما نهادسازی نکردیم. منظور دولت  برداران را به نهادهای مردمی و ذینفعان و بهره

ها ندارند.  نهاد کاری نکردیم و اینها ارتباطی با این برنامه نیست بلکه در بخش کشاورزی و همینطور بخش مردم

یار عالی و متعالی تواند اتفاق بیفتد؟ این در عرصه باید اتفاق بیفتد. طبیعی است که این اسناد بالادستی بس  چگونه می

 شود. ما این جا مشکل داریم. رسد و موفق نمی عملًا به اجرا نمی
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ببینیم قوانین ما اشکال دارد. قانون توزیع عادلانه ما، با یک دید انقلابی بعد از انقلاب در اوایل  IWRMاگر از دید  

مشارکت مردم در آن نیست. لذا این شد خیلی خوب بود. ولی  اگر همان اجرا میمصوب شده و  تهیه شده و 60دهه 

بینیم که قوانینی بروز  نین و قانون توزیع عادلانه آب میقانون باید عوض شود. ولی در سیر تحولات اجرای قوا

ها درست است  النظاره. این غیر مجاز یا حذف حق های کنند. از جمله مجاز کردن چاه کنند که برعکس عمل می می

 گذارد.  تاثیر خود را بر جای میاست ولی  که در سطح دولت

دشت بسیار بحرانی است. این از منظر آب زیر زمینی است. پس ما یک به هم پیوستگی از  300دشت حدود  609از 

ما  ما ارزیابی مان از منابع و مصارف چیست؟رهای مدیریتی احتیاج داریم. ها، هم نهادها و هم ابزا منظر هم سیاست

گذاریم و این کار را های زیرزمینی ب بخشی آب هایی را برای تعادل  کردیم که ردیف در دوره برنامه سوم سعی

. چون بخش آب هستندجاری  ند و جزو کارهایهای عمرانی نیست ها جزء طرح ها را تجهیز کنیم. این کردیم. حوزه

ابع و مصارف، تجهیز من فاقد منابع است اجباراً از بخش عمرانی تخصیص دادیم. چون پایه و اساس ارزیابی های

هاست. این کار شده ولی عملًا چه اتفاقی افتاده است؟ آیا آمار و اطلاعات ما درست است؟ آمار و  کردن حوزه

هایی است که بر همه ها همه نقد م این را به درستی عمل کنیم. ایناطلاعات ما مشکل و علامت سئوال دارد. نتوانستی

 رد این اتفاقات افتاده است. . از سطح کلان تا سطح خُوارد استما 

توان نهادهای مردمی و ذینفعان را مشارکت داد؟ ما مسائل  چاره این است که ببینیم چگونه میحالا چاره چیست؟ 

مجوز گرفتند، ذینفع  زمینیهایی که در یک دشت آب زیر دارها و آن عی را فراموش کردیم. بالاخره چاهاجتما

توانند کمک و مشارکت داشته باشند. حکمرانی بالا به پایین نمی شود.  هم می ها در مدیریت آن دشت هستند. آن

میلادی بحث شده و یک اجبار بین المللی است و  1977حکمرانی آب باید مشارکتی باشد. در این موضوع، از سال 

ز طبیعت خود و ما هیچ وقت نتوانستیم با این اسناد بین المللی خودمان را تطبیق بدهیم. یک مقدار هم فارغ ا

 جغرافیای طبیعی کشورمان حرکت کردیم.

کنیم و این غلط است. حوزه آبریز با  شود کلان صحبت می وقتی این جا راجع به منابع و مصارف آب صحبت می

های درجه دو را  ایران جداست. در آن هم باید حوزهمرکزی  مناطقهمدیگر باید مجزا دیده شوند. الان مشکل ما در 
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متر مکعب است.  500از همه بدتر حوزه قره قوم ماست که الان سرانه آب ا کلان نبینیم. ها ر و همه این جدا کنیم

 یعنیولی بارگذاری خیلی بالاست. چه از نظر جمعیتی، چه از نظر اقتصادی و چه از نظر خدماتی در حوزه قره قوم 

 . ، بارگذاری خیلی بالاست. شرق کشور مشکل اش هم حاد استدشت مشهد

ها برای چیست؟ آیا دلیل این است که اسناد بالادستی خوبی نداریم؟ نه، خیلی هم خوب بوده است. ولی  خوب این

اجرا نشده است. ما نتوانستیم سندهای اجرایی را مشترکاً در سطح دولت با همکاری مردم تهیه کنیم. به  در عمل

. الان جامعه محور معه محور بودن مدیریت آب استکمرانی آب باید یک اتفاقی بیفتد و آن جاعقیده من، در ح

گویند ما چرا به شرایط بومی برنگردیم؟  . خیلی جاها دوستان ما مین دغدغه باید دغدغه عمومی باشدنیست و ای

میلیون نفر رسیده است.  78میلیون نفر بوده و الان به  8/7،  1280شرایط بومی یعنی همین حالا. جمعیت ما در سال 

 جمعیت ما چگونه بوده است؟ زمان و مکان را فراموش می کنیم. توزیع 

اند تا  هایی که در استفاده از آب خانه دخیل همه ما دخیل بودیم. از فرد فرد انسان و وضعیت امروز در مدیریت آب

غدغه و آب د مد نظر قرار گیردگذار هستند. ما باید سعی کنیم این مدیریت مشارکتی بیشتر  هایی که سیاست آن

کند و خود را با آن  درونی هر فرد گردد. دغدغه درونی یعنی آن چیزی که شما را در مدیریت مصرف محدود می

در بحث لذا ای نیست.  کنید. آیا ما توانستیم در جامعه این دغدغه درونی را ایجاد کنیم؟ چنین دغدغه تنظیم می

  با مشارکت مردم پیش ببریم؟آب را  ما چگونه می توانیم حکمرانیمشارکت بفرمایید که 

برای شود از بالا به پایین و با پلیس و نظایر این انجام داد.  چون مدیریت آب را نمی .مردم باید پررنگ تر باشدنقش 

خودشان  خواهند دخالت کنندیک مقوله اندازه گیری است. یک ابزار است که مردم اگر می مثال تحویل حجمی

. قوای سه گانه باید با هم به اجماع برسند. مهم پشتیبانی کندخالت کنند. منتها باید دولت باید از نظر اندازه گیری د

تر این است که طرح جامع چندین بار به روز شده و الان هم در حال به روز شدن است. ولی اجرا نمی شود و مبنا 

 قرار نمی گیرد. 

است. ما سه برابر این مصرف داریم. زیستی منظور تمام سرانه  84/0نکته این که منابع زیستی کشور بر اساس هکتار 

 84/0های اقتصادی است. همه این ها سر جمع به هکتار ثبت می شود. ما سه برابر  ها اعم از غذا و فعالیت فعالیت
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 . مجموعه را باید با هم دید. منابع زیستی ماکنیم کنیم. یعنی علاوه بر اینکه از ذخایرمان استفاده می مصرف می

که از آن بسیار عبور کردیم. چگونه تنظیم کنیم که بتوانیم با تجارت  84/0محدود است. باید برگردیم به آن 

صحیح، آب مجازی را وارد کنیم؟ چگونه منابع زیستی مان را سامان بدهیم؟ من فقط خواستم اشاره کنم که ما باید 

 ماند.برای پایداری ایران فکر کنیم که برای نسل های آینده هم ب
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 آقای محمد حسین شریعتمدار .6

زیاد در زمینه مسائل آب نیست به شکلی که عزیزان فرمودند، این استنباط را به وجود های من  صحبتشاید چون 

دارم، تا حدی بسیار داشته و بیارد که خارج از موضوع است. ولی به دلیل اشتغالاتی که در مسائل کشاورزی و آب 

هایی که شد مجموعاً به این جا رسیدیم که الان دچار یک چالش بزرگ  دم. در صحبتم با مسائل آب آشنا شک

رغم قوانین و مقرراتی که داشتیم  آب هستیم. چرا به چیزهایی که نوشته بودیم توجه نشد؟ چه کار کردیم که علی

برعکس وضعیت  موفق نشدیم که مسائل آبی خود را حل کنیم و سال به سال یک وضعیت بهتری پیدا نکردیم؟ و

های مهم جهان  حساسی شده و حتی مقالات روزنامه بدتری پیدا کردیم که الان مسئله آب در کشور ما یک مسئله

ای قرار گرفتیم که آب مسئله  ی ندارد. ما در منطقهنویسند که کشور ایران آینده مطلوبی از نظر آب هم در مورد ما می

هند تا بیاید به ایران و مجموعاً برود خاورمیانه تا شمال تا قسمتی از بحرانی آن است. از شمال غرب چین گرفته 

 75طقه، بیش از ترین منطقه جهان از نظر آب است. به دلیل این که این من آفریقا، به جز ترکیه. این بحرانیشمال 

ا باید به این نکته کشورها هستیم. منتها م اینکنند. ما هم جزء یکی از  ود استفاده میشونده خدرصد از آب تجدید

 توجه کنیم که ما از چه زمانی دچار این بحران و مشکل شدیم؟ 

دشت یکی ممنوعه است. یعنی یک  2مان یک دشت ممنوعه بود تا الان که از هر  دشت 28که ما از هر  44از سال 

ها  به ممنوعه ممنوعه ما هم پشت سر ردیف ایستادند کههای غیر ممنوعه. دشتممنوعه است و یک دشت غیردشت 

که حدود پنجاه دشت  57دشت ممنوعه بود همینطور تا سال  22بپیوندند. از آن موقع صدایش بیرون آمد. موقعی که 

های آب زیرزمینی و  ها، پایین رفتن سفرهشدن دشت دشت ممنوعه است. در کنار ممنوع 298ممنوعه شد و الان که 

دارد و شدیداً عملکرد و بسیار بیش از کاهش منابع آب  رتیکه از نظر کشاورزی خطر و خسا ها شور شدن آب

ها هر از مدتی انذار  طول این مدت افتاده است. خشکسالیها از اتفاقاتی است که در  آورد. این وری را پایین می بهره

الی تا خشکس 5، 60تا خشکسالی دهه  2، 47، خشکسالی سال 42و  41داد، مثل خشکسالی سال  و هشداری به ما می

داد ولی نه این که ما را به فکر وادارد؛ یعنی به فکر  ها مجموعاً هشدار می . این80خشکسالی دهه  3یا  2و  70دهه 

کنم واقعاً وزارت نیرو الان  دهند. من فکر می راهکار بیاندازد. حالا به این شکل همه به فکر افتادند و تازه هشدار می
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اندیشی کنید و همه  کند که وضع آب چنین است و چاره به مردم اعلام میدهد که  رسالت ملی خودش را انجام می

 دست به دست هم بدهید. 

خواهم پیشنهاد بدهم خدمت جناب آقای جهانی و آقای مهندس اسفندیاری و بقیه  یکی از مسائلی که من می

ات و قانون عادلانه آب مخصوصا اندیشکده که مبتکر تشکیل این جلسات شده، این است که فقط نگوییم این مصوب

و قانون جامع آب اجرا نشده است. بیاییم بگوییم چرا اجرا نشده است؟ آیا واقعاً قابلیت اجرایی نداشته است؟ آیا 

اعتبار و تسهیلات و پول به اندازه کافی نبوده است؟ یا وسط راه فهمیدند نیازی نبوده و اجرا نکردند؟ یا آیا 

ایش آقای مهندس جهانی بوده و مصیبتی بالاتر از همه چیز است این است که ما موضوعی که در آخرین قسمت فرم

توانیم بگوییم این مصیبت است. چون  سال می 50یا  40ظرفیت لازم برای رفع مشکلات ایجاد نکردیم. بعد از 

آسیب شناسی ها در ها و کارها ایجاد نکردیم. نظر من این است که تمام این  ها، طرح برای انجام پروژه ظرفیت لازم

خواهیم کار جدید در مملکت راه بیفتد، ببینیم چه کارهایی نباید بکنیم.  ش شناسایی بشود که الان که ما میجزئیات

چه چیزهایی باید بنویسیم که بتوانیم اجرا کنیم. خیلی چیزها را ممکن است آدم بنویسد ولی نتواند اجرا کند و 

 آرزوهای دست نیافتنی باشد. 

اعمال شده هایی  گیری سیاست عدم مداخله مردم در تصمیم به این سو، 40ورد مسئله دخالت دادن مردم از دهه در  م

ای که تقریباً  آقای ماهاتیر محمد در آخرین جلسهخواهیم مردم را برگردانیم که کار آسانی نیست.  است. ما الان می

آقای حیدری  کرد موقعی که آقای حیدری اجرا میشب که  10اعت سال پیش به ایران آمد، در برنامه س 8و  7

ترین مشکل شما برای واگذاری کلیه امور به مردم چیست، گفت کار آسانی نیست. پیکره  سئوال کردند که بزرگ

جامعه و پیکره دولت مانع این کار است. نه این که کسی هم مقصر باشد. این در دولت و در حکمرانی ساماندهی 

ای را بگویم. ما یک انجمن خشکسالی داشتیم. الان هم داریم که تعدادی  اتوانند. من یک تجربهت که مردم نشده اس

آقای دکتر زرگر هم رئیس هیئت مدیره ماست که از موقعی که ایشان از افراد برجسته کشور عضو آن هستند. 

ی پیدا کردم. یک روز به من های شود. البته من هم یک گرفتاری استاندار اصفهان شده دیگر جلساتمان تشکیل نمی

های برجسته علمی بودند که  گفت فلان واحد علمی قرار است با ما همکاری کند. ما در آن جمع عزیزان رفتیم. آدم

کنند. ما ضمن اینکه تشریح کردیم این انجمن مردمی است و علمی نیست، انجمن  قرار گذاشته بودند با ما همکاری
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ها هم عضوش هستند. گفته شد که مگر کشاورزها کردیم که مردم و کشاورزرا درست  سازوکار با خشکسالی

آره. گفتیم مثلًا دانند؟ گفتند دانند؟ گفتم شما آیا بررسی کردید که کشاورزها چیزی نمی چیزی از این مسائل می

. از آنجا ها بررسی کردید؟ گفتند در جلگه رخ هم ما آزمایش کردیم و یک مطالعه میدانی انجام دادیمشما کجا

دانید کشاورزان جلگه رخ از نظر  ی کشور آگاه بودم گفتم که شما میها من به مسئله جلگه رخ و مسئله دشتکه 

سیب  تن 90از هر هکتار،  دانید یکی از کشاورزان آن جا . گفتم شما میدانش علمی در چه حدی هستند؟ گفت بله

دانید  تن عملکرد گندم دارد؟ آیا می 10دانید این کشاورز  ؟ آیا میمتر مکعب آّب برداشت می کند 7000زمینی با 

دانید این کشاورز  دانید این کشاورز در کانادا مزرعه دارد؟ آیا می لهستان هم توریست دارد؟ آیا می ازاین کشاورز 

 مردمکند و بین  محیطی از مستر براون ترجمه می کند و هر دو یا سه سال یک کتاب زیست از جیب خود هزینه می

 کند؟  توزیع می

ها حضور  گیری ان نگران بودند که مردم در تصمیمیکی از اشکالات ما این است )که آقای مهندس غفاری شیرو

را پیدا کنیم و باور  هایی که مربوط به خودشان است کار حضور مردم و ذینفعان در عرصهندارند( که ما باید راه

دست مردم بود،  44ها که تا قبل از سال  چاه ایی کنند. همین آب قنوات و آبما را راهنم توانند ها هم می کنیم که آن

در من یک قناتی داشت که ها و قنوات مخدوش شود. پ گذاشتند حریم چاه کردند و نمی خودشان مدیریت می

اگر ست. گفت این چاهی که این جا زدند اندازه بگیریم و ببینیم چقدر ا میرفتیم.  اش می ها ما همراه بعضی وقت

ردند و دادگاه فوری در چاه را ک ت میرفتند شکای ید برویم دادگاه شکایت کنیم و میبا تخلفی صورت گرفته باشد

بست. بنابراین ما کلیه جلساتی که داریم )من در این هفته ششمین جلسه ام است که راجع به مسائل آب شرکت  می

ا، محققان و کشاورزان که البته کم حضور دارند به این فکر ه ها، مسن برم( همه جوان کنم و چقدر هم لذت می می

گیرد که همه بلند شوند و  کم کم یک وفاق ملی در کشور شکل می با تلاشافتادند که به این جریان کمک کنند. 

کند که ول کند و به دست  های اجرایی این مسئله را حل کنند. البته اگر دستگاه اجرایی فکر می به کمک دستگاه

گویند باید بیایید با کمک هم مسئله را حل کنیم. چند  کنند و می شما را ول نمی مردمشود، چون  بسپارد، نمی ردمم

 تا مثال هم من زدم. 
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سال دیگر نیشابوری در عرصه جغرافیایی کشور  3گفتند تا  ترین دشت کشور است و همه می در نیشابور که بحرانی

های غیر مجاز را روشن کردند و  ک ماه و نیم دو ماه پیش نخست تکلیف چاهوجود نخواهد داشت، مردم آمدند و ی

آن کسی که مسئول بود به من لیتر.   30لیتر است  30ردارد. اگر بعد گفتند هر کس به اندازه مجوزش از چاه آب ب

ها گفتم  ه آنمیلیون متر مکعب در سال. من ب 155جویی کردند یعنی  متر مکعب در ثانیه آب صرفه 5گفت که   می

شود.  کنند مشکل حل میدرصد کم  20یا  15د هر کدام هایی که مجوز دارن گر شما یک قدم دیگر بردارید و آنا

 30دشت بحرانی به طور متوسط 300میلیارد متر مکعب تقسیم بر 10آقای مهندس حجتی یک تقسیمی کرد و گفت 

تربت حیدریه رفته بودند همه  حل کنیم. خودشان که بهمیلیون چیزی نیست که نشود  30شود. گفت این  میلیون می

 سالبرداری نکنند. چهار  شان را حل کنند و در زمستان سه ماه و نیم تا چهار ماه از سال اصلًا بهره قبول کردند مشکل

دن اشخاص های مسئول به عنوان دارا بو این کار را انجام دهند. البته به شرطی که در کنار آن، وزارت نیرو و دستگاه

باشند و کمک کنند. چند پیشنهاد خدمت  مردمها همه در کنار  نظر تکنولوژی و علم و دانش و اینبرجسته از 

 کنم.  عزیزان ارائه می

  300دیر نشده است. فقط دیر شدن از یک جهت نگرانی دارد که اگر امسال در این مملکت، یک باران 

گویند همه چیز درست شد. نمونه دارد و من طی این چهل  و می کنند میلی متری بیاید دو مرتبه همه رها می

گفتند  کنیم بعد میگفتند یک کاری  و کار داشتم همه می که با مسائل کشاورزی سر یای سال و خورده

 باران آمد و خدا کمک کرد و همه چیز درست شد. 

 هایی که بحرانی هستند زیرشان  تای برسیم. برای این یک مسئله، راهکار وجود دارد. هنوز دش به یک اراده

توانیم این مسئله را برگردانیم و متعادل  اند که نازا باشند. هنوز اگر کار کنیم می ن نرفتهزایش دارند و از بی

ر دنیا آمده، هایی که د ها را ببندیم. تکنولوژی تنها به این معنی نیست که برویم آب چاه سازی تعادلکنیم. 

متر مکعب آب در روز مورد نیاز  6برای تامین انرژی )کالری( یک نفر  1960ل در ساحائز اهمیت است. 

متر مکعب رسانده است. یعنی اگر سهم هر ایرانی  3بود ولی الان تکنولوژی جهانی آن را به نصف یعنی 

را تأمین کند. انرژی یعنی شاخص اصلی امنیت غذایی و  آنتواند نیاز انرژی  متر مکعب آب باشد می 1080

 متر مکعب آب مصرف می کنیم.  1500و  1400بعد پروتئین است و غیره. ولی ما الان بالای 
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  ،مسئله دیگر خود مردم هستند. از همه مردم نظرخواهی کنیم. مردم نواحی گرمسیر، مردم نواحی سردسیر

ا در مورد بحران ها نظرخواهی کنیم که آیا نظر شم کاران و غیره. از همه این کاران، گندم کاران، پسته نخل

خواهیم هیچ کدام از محصولاتمان کاهش پیدا  می آب مملکت در حوزه خودتان چیست؟ ما ضمن این که

توانند جواب  وری آب را هم کم نکنیم بلکه بالا ببریم. خیال نکنیم نمی بهره نکند، آب را هم ضایع نکنیم.

سال در بین این مردم  40ند. چون بیش از توانند نشان بده دانید که مردم، چقدر راهکار می مید. بدهن

 ام.  زندگی کرده

  که مسئله  68مسئله دیگر این است که مروری بر روی سوابق خودمان داشته باشیم. ما زمانی که در سال

گرم به ازای یک متر مکعب آب بود.  330وری گندم در کشور گندم در مملکت را شروع کردیم، بهره

 640به  83گرم به ازای یک متر مکعب آب بالغ شد و در سال  530د، به ش 77هایی که در سال  کوشش

 گرم شده است؟ مروری داشته باشیم بر اینکه چرا این طور شده است؟  500گرم رسید. چرا الان زیر 

  .مسئله دیگر این که همه به یک راهکار مشترک برسیم و بعد اراده کنیم. اراده با تمایلات فرق می کند

کنیم  گوییم اللهم ارزقنا زیارت حضرت امام رضا )ع( و همینطور دعا می ت؟ یک وقتی ما میاراده چیس

شویم و یک بلیط  کنیم ولی یک روز بلند می خدایا زیارت امام رضا )ع( را سهم ما بکن. هر روز دعا می

واهیم این را حل م که می خگویند و این را اراده. اراده بکنی رویم. آن را تمایل می گیریم و می قطار می

ایم و خدا هم به ما  یقین کنیم که با این شرایطی که الان بحرانی است اگر اراده کنیم شکر خدا کرده کنیم.

 کند.  کمک می

 ریزی مجزا و زمانبندی داشته باشیم. هیئت اجرایی و سازوکار اجرایی داشته باشیم که  برنامه برای هر دشت

ن که خود ما کنار بکشیم. خود ما به دو دلیل باید باشیم. یکی این که در مردم محور آن باشند. البته نه ای

ها دانش آن را داریم. یعنی به هر دلیلی  رساندن مملکت به این جا ما موثر بودیم و دیگر این که ما دولتی

جزاء و این شناسی در اجزاء موارد و بعد رفت به سراغ این ا شود الا با آسیب نباید رها کنیم و این میسر نمی

را به کل تبدیل کرد. آن وقت این به یک برنامه اجرایی تبدیل می شود که تمام اجزاء موارد دیده شده 

  است.
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 آقای مهندس مهردادمحمدپور .7

و  کردمهای مختلف کار  های تامین آب در استان سال در ساخت پروژه 20محمدپور هستم از وزارت نیرو که حدود 

در تصمیمات استراتژیک مدیریت منابع آب در ستاد وزارت نیرو مشغول به کار هستم. کمتر از یک سال است که 

ها را در جمع حاضر بیان کنم و این نوع  امروز به عنوان شخص حقیقی خدمت رسیدم تا برخی از دیدگاه

اً نقطه شود. چون قاعدت می برگزارگیرم که پیرامون مسائل آب در سطح کشور  به فال نیک می راها  گردهمایی

نظرات را به یک نقطه سر به سر خواهد رساند و از آن به بعد با این همگرایی و همسویی مقوله فرابخشی آب بهتر 

 مدیریت خواهد شد. 

و بدون مقدمه هم بنا دارم به دستور کار اصلی جلسه که  کنم میبخش مشخص تقدیم  4را در  های خود صحبت

های آتی در  پیرامون مقوله فرابخشی آب در سالهایی که وزارت نیرو  برنامه آسیب شناسی برنامه ها بوده و مشخصاً

های  به گزارش خوبی که مرکز پژوهش خواهم کردای  بپردازم. در بخش اول اشاره دستور کار خودش قرار داده،

ترسی دس های توسعه در ایران قابل تحت عنوان آسیب شناسی برنامه مجلس چاپ کرده که در سایت خودشان هم

 خواهم چکیده وار بخوانم و بعد وارد بحث اصلی خودم بشوم. است. فرازی از این را می

 دسته اصلی تقسیم شده است: 4ریزی به  شناسی، فرایند برنامه در این گزارش آسیب 

 ریزی. نیازهای برنامه ایرادات مربوط به شروط صفر یا پیش .1

 ریزی. ایرادات مربوط به فرایند برنامه .2

 مربوط به محتوای برنامه. ایرادات .3

 ایرادات مربوط به اجرای برنامه. .4

ید کرده که با دسته به فقدان فهم مشترک در سطح مفاهیم توسعه اشاره شده و آن جا ق 4در این گزارش ذیل این 

و  ساله برخوردار است اما هنوز فهم مشترکی از مفهوم توسعه 60ای  ریزی در ایران از پیشینه وجود آن که برنامه

ریزی توسعه در کشور شکل نگرفته است. در بخش دیگری تحت عنوان ساختار سیاسی اجتماعی کشور، قید  برنامه

ها و رهنمودهای  گیری های توسعه فاقد یک ضمانت اجرایی قوی هستند و علاوه بر این، جهت کند که غالباً برنامه می
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مه سایه انداخته و آن را به شدت تحت تاثیر قرار داده است. ها و ابزارها و راهکارهای برنا سیاسی معمولًا بر سیاست

ها از جمله برنامه اول، سوم و پنجم عمرانی قبل از انقلاب و اول، دوم و سوم بعد از انقلاب برخی  در بسیاری از برنامه

برنامه تناسبی با عمل  بینی نشده بوده و یا میزان تأکید های پیش از آن چه در عمل اتفاق افتاده است یا اساساً برنامه

الشعاع اتفاقات خارج از برنامه بوده است. در همین راستا  ها به شدت تحت نداشته و در عمل نقش و تاثیر برنامه

توان به ارائه برنامه تعدیل اقتصادی همزمان با برنامه اول توسعه کشور، طرح ساماندهی اقتصادی همزمان با برنامه  می

های وقت  تصادی همزمان با برنامه چهارم و تدوین برنامه پنجم توسعه کشور توسط دولتدوم توسعه، طرح تحول اق

ساله کشور است)رفرنس این  5های میان مدت  اشاره نمود که نشان دهنده عدم پایبندی آنان به اجرای کامل برنامه

 هم سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور است(.

های توسعه اشاره مؤکدی  ینفعان و عدم وصول اجماع و توافق در برنامهذیل این موضوعات به مشارکت نگرفتن ذ

یری در گ ریزی و تصمیم های صنفی از عدم حضور در فرایندهای برنامه شده است. معمولًا بخش خصوصی و تشکل

ه کنند. اجاز شکایت می های توسعه های غیرکارشناسی در برنامه مداخله قانونی دیدگاهبخش دیگری تحت عنوان 

های توسعه. فرایند  کارشناسی در برنامههای غیر تکرار کنم. مداخله قانونی دیدگاهمی خواهم که دوباره این عنوان را 

هایی است که عملا امکان ورود نظرات غیر کارشناسی  ها و گسست های توسعه در کشور  دچار خلاء تدوین برنامه

ساله در مجلس، پیشنهاد یک نماینده با  5های  ام بررسی قانون برنامهکند. به عنوان مثال به هنگ را در برنامه ایجاد می

شود. عدم وجود  ای و نه ملی، سبب اضافه یا تعدیل شدن یک ماده قانونی می در نظر گرفتن ملاحظات منطقه

برنامه . در حال حاضر در کنار متن قانون ساله مسئله دیگر است 5های  برای برنامه های اجرایی و عملیاتی برنامه

های  ها و بخش شود که شامل رویکردهای کلی حاکم بر برنامه توسعه، متونی تحت عنوان اسناد پشتیبان منتشر می

 آور و اجرایی ندارد .  مختلف آن است که البته قانون نبوده و جنبه الزام

رق و کشاورزی های توسعه است که مشمول بخش آب، ب شناسی که صورت گرفته، حاکم بر کل برنامه این آسیب

مبتلابه بوده که شاید به آید  به نظر میهای توسعه قبل و بعد از انقلاب  هم خواهد شد. بنابراین موضوع در کل برنامه

ایم. پس برای اجرای کامل  شناسی شده در اجرای آن قدری عاجز بوده شناسی نشده یا اگر آسیب درستی یا آسیب

 بخش اصلی تقسیم کرد:  2شود موضوع را به  های توسعه می برنامه
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 کردن برنامه توسعه  فضای عمومی ساختار کشور برای پیاده 

  .دوم رفتار و عملکرد بخش تخصصی راجع به برنامه 

شوم که مقوله فرابخشی وزارت نیرو در بخش آب به چند بخش  با این فرض من وارد موضوعات وزارت نیرو می

 اصلی تقسیم می شود:

 ا ساخت سدها بوده است. حوزه تامین آب که عمدت -1

در بخش کشاورزی شامل توسعه  بخش توزیع آب در بخش کشاورزی و در بخش شرب که -2

های  های شهری و شبکه های آبیاری و زهکشی می شود و در بخش شرب شامل ساخت شبکه شبکه

 آوری فاضلاب. جمع

شود،  یبخش سومش که یکی از مهمترین موضوعات روز مدیریت منابع آب کشور محسوب م -3

 های زیرزمینی است که جناب آقای شریعتمداری اشاراتی به آن داشته اند. مقوله آب

چه  اقتصاد آب. اینکه امروز قیمت تمام شده آب در کشور و قیمت فروش آن به چه میزان است و -4

التفاوت این را تامین کند، جزو چالش های اصلی و موضوعات مهم وزارت نیرو کسی باید مابه

 ی شود .محسوب م

توزیع آب ،  -4و  3و  2تامین و ساخت سدها و  -1مورد را که من دوباره اجازه می خواهم برشمرم:  4بنابراین این  

؟ چون بخش اولش را وزارت نیرو فارغ از این که اصلا  4و  3و  2های زیرزمینی و اقتصاد آب. چرا گفتم  مقوله آب

نباشد، تقریبا طبق برنامه عمل کرده و موفق بوده  نشستله این صنعت سدسازی خوب است یا بد که شاید در حوص

ها دقیقا  شود. این برنامه ای مشاهده می ملاحظه ماندگی قابل ها متاسفانه عقب است. ولی در آن سه مورد از برنامه

های  له آبهایی بودند که ما با ذینفعان آن ارتباط برقرار نکردیم مثلا در بخش توزیع آب مشخصا در مقو برنامه

ها در وزارت نیرو در حوزه مدیریت منابع  شناسی برنامه زیرزمینی و در اقتصاد آب. در این جا اگر بخواهیم به آسیب

آب بپردازیم، نقاطی که بایستی با ذینفعان نهایی آب ارتباط برقرار کنیم، آن جا دچار ضعف بودیم و عملکرد 
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شود که من در ادامه  ئل دیگری هم در این موضوع جمع جبری میمناسبی نداشتیم. متاسفانه یا خوشبختانه مسا

 عرایضم به آن خواهم پرداخت. 

امروز به نظر می رسد که جای وجود یک ساختار قدرتمند در مدیریت منابع آب در کشور خالی باشد. ساختاری 

ریز را در نظر بگیریم به چند امروز یک حوزه آب گیری کند. اگر که بتواند از صفر تا صد یک حوزه آبریز را تصمیم

های آبخیز یا آبریز باشد دست وزارت  ها که حوزه قسمت تقسیم شده و دست چند دستگاه اجرایی است. سرشاخه

ها باشند و مسائل  جهاد است. میان حوزه که محل ساخت سدهاست دست وزارت نیرو است. انتهای حوزه که شبکه

نظر و  های اجرایی که به دلیل وجود اختلاف ت هستند. دستگاهزیس محیطی دست وزارت جهاد و محیط زیست

هایی شده که تنظیم شده بودند.  اختلاف سلیقه در مدیریت منابع آب، باعث ایجاد عدم کارامدی مناسب در برنامه

های  ای در دیدگاه امروز اگر بخواهیم بدون تعارف صحبت کنیم در مدیریت منابع آب اختلافات قابل ملاحظه

ها پرداخته  های وزارت جهاد کشاورزی وجود دارد و اگر بدون تعارف به حل این اختلاف رت نیرو و دیدگاهوزا

 نشود کماکان ما همان راه قبلی را طی خواهیم کرد. 

چه باید کرد و در آستانه تنظیم برنامه ششم توسعه امروز مفاهیم ذهنی مدیریت منابع آب در وزارت نیرو چه خط  اما

کند؟ من می خواهم لیست این ها را ارائه کنم و اگر در حوصله جلسه بود قدری  رای خودش تنظیم میمشی را ب

راجع به آن بیشتر صحبت کنم. اتفاقی که امروز در وزارت نیرو و در آستانه تدوین برنامه ششم افتاده یک تغییر 

 رویکرد در مدیریت منابع آب است.

 های اصلی  بع آب و تمرکز روی مدیریت مصرف امروز از استراتژیای به مدیریت منا اول، نگاه غیرسازه

افتد که در  حوزه آب کشور است که این دوران گذار و تغییر ریل در مدیریت منابع آب دارد اتفاق می

 هایش را به راحتی بتوان مثال زد. جامعه و عموم هم شاید برخی از نمونه

 مکعب آب تجدیدپذیر کشور میلیارد متر 130است. رقم  ب کشوردوم، بازنگری در منابع تجدید شونده آ

های تامین آب بوده، امروزه با توجه به مسائل مختلفی  های کلیه پروژه سال پیش، مبنای طراحی 50که از 

میلیارد  130ها و تبخیر و دما اتفاق افتاده مورد بازنگری قرار گرفته و این رقم  که در وضعیت جوی، بارش
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در مدیریت منابع آب کشور، اتفاقات بسیار مهمی را رقم  دهد که کاهشی را نشان می متر مکعب یک رقم

مابین تمام مدیران ارشد وزارت نیرو و همکاران خوب ما در وزارت جهاد  خواهد زد. این توافق فی

کشاورزی به عمل آمده که با جسارت و شجاعت روند کاهشی این رقم را به صورت رسمی به جامعه 

 ریزی داشته باشیم . ها بتوانیم برنامه یم و بر اساس واقعیتاعلام کن

  کنیم که  را در وزارت نیرو. اگر که احساس های در دست مطالعه و در دست اج سوم، بازنگری طرح

گیرد و این فاقد توجیهات لازم برای اجراست،  ای در رابطه با یک پروژه تامین آب صورت می مطالعه

های اجرایی در دست  های مطالعاتی و حتی بعضی از پروژه . بعضی از پروژهشود خیلی سریع متوقف می

توانم  وزارت نیرو هم در حال بازنگری جدی است و این یکی از مسائل مهمی است که به جرأت می

بگویم که با این، تغییر ریل یا تغییر رویکرد در مدیریت منابع آب کشور اتفاق افتاده و خیلی جدی راجع 

 داخته می شود.به آن پر

گیری در مورد مسائل آب، شورایعالی  امروز در کشور در ساختار مدیریت منابع آب کشور، بالاترین صحن تصمیم

تا از وزرای کابینه دولت  6شود و  آب است. شورایعالی آب شورایی است که به ریاست رئیس جمهور تشکیل می

کننده، یک تعامل همگرایی  تا وزیر تعیین 6این ه بین ند. حُسن این شورا این است کعضو رسمی این شورا هست

تر باشد. در مصوبه  اجرا درآوردن آن شاید قدری راحت های موضوعات آب و به گیری گیرد تا تصمیم صورت می

ترین اتفاقی  بندی رسید که بزرگ های زیرزمینی به جمع پانزدهم شورایعالی آب مشخصاً مصوباتی پیرامون بیلان آب

در حوزه توسعه منابع آب  1393ای از اعتبارات فصل آب که تا سال  ملاحظه ین مصوبه افتاد، بخش قابلکه در ا

رگترین اتفاقی بود که در حوزه های زیرزمینی انتقال داده شد. این بز شد، به حوزه مصرف و بیلان آب هزینه می

برای نجات این بیلان منفی  هایی که پروژههای گذشته اتفاق افتاده است. هدف این بود  های زیرزمینی طی سال آب

دشتی که در کشور وجود  609گوید در تعریف شود و شرایط نرمالی در کشور حاکم گردد. روح این مصوبه می

ها مجددا بازنگری شود و بر  تک تک این دشتباید بیلان آب دارد، همان طور که آقای شریعتمداری فرمودند، 

ها اعلام شود و از آن به  هم آب کشاورزی، سهم آب صنعت و سهم آب شرب به آناساس منابع آب تجدیدپذیر، س

 بعد وزارت جهاد کشاورزی بایستی بر اساس این الگوی کشت کشور را تنظیم کند و اعلام رسمی داشته باشد. 
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رداخته از مسائل مهمی که در این تغییر رویکرد و در آستانه تدوین برنامه ششم نسبت به آن به صورت جدی پ

است که در برنامه چهارم همانطور که آقای مهندس غفاری  تشکیل شورای هماهنگی حوزه های آبریزشود،  می

تحت عنوان دریاچه ارومیه و تحت عنوان حوزه آبریز  شیروان فرمودند مغفول باقی مانده بود. دو تا پایلوت

یعنی یک حوزه آبریز امکان دارد مشمول چند تا  های آبریز انجام شد. رود با حضور استانداران این حوزه زاینده

استان بشود. اعضای اصلی شورای هماهنگی حوزه آبریز، یک رئیس شورای هماهنگی حوزه آبریز، وزیر نیرو، دبیر، 

و نیز نمایندگان رسمی بخش کشاورزی و نه  معاون وزیر نیرو در امور آب، اعضای اصلی استانداران آن استان

های شوراهای  زء اعضای اصلی هستند. نمایندگان رسمی کشاورزان آن حوزه، در این حوزهوزارت کشاورزی ج

رود تشکیل شده و شورای هماهنگی حوزه آبریز  هماهنگی حوزه آبریز که دو حوزه آبریز آن یعنی ارومیه و زاینده

آبریز در حال  صاحب رأی هستند. در کل کشور این شوراهای هماهنگی حوزه کرخه هم در حال تشکیل است،

تشکیل هستند که این موضوع نقش موثری در مشارکت با ذینفعان خواهد داشت و امیدواریم که آن مواردی که به 

های توسعه در بخش آب وزارت نیرو مطرح است و بتوانیم با این   عنوان عدم راندمان مناسب در اجرای برنامه

 موضوعات بخشی از این عقب ماندگی را جبران کنیم. 

در این تغییر ریل یا تغییر رویکرد در دست مطالعه وزارت نیرو است، مسئله اقتصاد آب یا  موضوع مهم دیگری که

کنم. قیمت تمام شده هر متر  شن شود، من یک عدد کلی را عرض میبرای این که ذهن رو های آب است. تعرفه

تومان. و امروزه،  300کشور حدود مکعب آب در تومان است و قیمت فروش هر متر 1000مکعب آب در کشور 

های خود در بخش  برنامه تومان باعث شده که وزارت نیرو نسبت به توسعه 300تومان و  1000این فاصله یا شکاف 

تامین آب ناکام بماند، به دلیل این که استفاده از منابع دولتی کاملا محدود است و این فاصله قیمت تمام شده و 

ی وزارت نیرو بسیار سخت کرده که جزو موضوعاتی است که اعتقاد ما بر این است که در قیمت فروش، کار را برا

 برنامه ششم بایستی به آن پرداخت. 

در دست وزارت نیرو قرار گرفته است و بازنگری این  60صحبت شد که قانون توزیع عادلانه آب مصوب دهه 

وزارت نیرو به اتمام رسیده و در اواخر سال جاری در  آنقانون تحت عنوان قانون جامع آب که کار کارشناسی 

پیش نویس این به هیئت دولت برای ارسال به مجلس تقدیم خواهد شد، انجام یافته و ما امیدواریم که این مشکلاتی 



53 

 
 

که جناب آقای جهانی در اجرای قانون توزیع عادلانه آب در گزارششان قید کردند، در قانون جامع رفع گردد و 

 این موضوعات را به هر طریق پوشش دهیم. بتوانیم 

های گذشته اتفاق افتاده است. یعنی در شرایطی که ما همه اعتقاد داریم  در حین این موضوعات مسائلی هم طی سال

کنیم که مدیریت منابع آب می بایستی بصورت حوزه آبریز و به هم پیوسته باشد ناگهان  هایمان قید می و در صحبت

های آب استانی تبدیل می کنند. یعنی  ای را به شرکتهای آب منطقه تصویب می شود و شرکت در مجلس قانونی

هایی بود  ها همان مصداق ای طی بشود. و این بایستی برای یک مدیریت حوزه درجه خلاف مسیری که می 180دقیقاً 

ها در مجلس  النظاره حذف حق برای مثال .کارشناسی امکان دارد رخ بدهدک اختیار قانونی در یک تصمیم غیرکه ی

های زیرزمینی در کشور وارد  رویه آب بود که به اعتقاد ما در وزارت نیرو آسیب بسیار جدی را به برداشت بی

های غیرمجاز در کشور شیوع پیدا کند. اعتقاد همکاران ما در  ها باعث شد که تعداد چاه النظاره ساخت. حذف حق

کند و هدفش  ها را صرفاً به عنوان یک درآمد نگاه می النظاره زارت نیرو، این حقوزارت کشاورزی بر این بود که و

 100مدیریت منابع زیرزمینی نیست. در صورتیکه ما یک تحلیلی را دادیم به وزیر محترم جهاد کشاورزی که اگر 

برای وزارت نیرو میلیارد تومان  30شد یک رقمی حدود  آوری می شد که نمی ها در کشور جمع النظاره درصد حق

یعنی کند.  های زیرزمینی ایجاد می ها، انضباطی را در مدیریت آب اعتقاد ما، وجود حق النظارهکرد که به  کسب می

 کارشناسی در این حوزه صورت گرفته شد.یک اختیار قانونی و یک تصمیم غیر

ای است که باید بین  یقا آن حوزهبر عملکرد بخش آب وزارت نیرو است، دق این ایراداتی که مترتبخلاصه اینکه 

وزارت نیرو،  های قانونی و جدی رخ بدهد. یعنی آنجا که وزارت نیرو، متولیان کشاورزی و کشاورزان، هماهنگی

بایستی در یک ساختار قدرتمند در مدیریت منابع آب در کشور  کمترین راندمان را داشته که ما اعتقاد داریم می

نویس برنامه ششم توسعه در بخش آب کاملا این تغییر ریل  یم پیشری بکنیم. بنابراین در تنظبتوانیم این مسئله را پیگی

ای و از تفکر مدیریت تامین آب به تفکر  سازهای به تفکر غیر و تغییر رویکرد به مدیریت منابع آب از تفکر سازه

ی به جلو برای مدیریت صحیح مدیریت تقاضای آب کاملا مشهود است و شاید این تغییر رویکرد، یک گام اساس

 منابع آب کشور باشد. ان شاءالله.
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 پرسش و پاسخ  .8

 فاضلی  دکتر آقای

گفتم برخی خیلی راحت بتوان جواب داد. کنم به  کنم. فکر می من مجموع سئوالات را به سه قسمت تقسیم می

کنند. فکر  هند و انتقاد مید عزیزاتی که حضور دارند خودشان جزو مدیران بودند و همه آمارهای وحشتناک می

کند و گذشته اش را مورد نقد و الا جامعه ما کمی هم شجاعت پیدا کنم این بخشی از شجاعت است که ح می

ای به کار بردند و بعد هم صدا و سیما استفاده نادرستی  بازنگری قرار دهد. یک عبارتی را دکتر آشنا در جلسه رسانه

ند که ما باید از کارهایی که در گذشته در حوزه آب کردیم توبه کنیم و توبه از آن کرد و کار زشتی کرد و گفت

گذاری توصیه شده است. اگر واقعا جدی تصمیم  دسته جمعی بکنیم. این توبه کردن هم دینی اش و هم در سیاست

اگر مدیران ناسبی نیست حتی گرفته باشیم که مسائل آب را حل کنیم، این یک بخش ایرادی ندارد. این نکته نام

 این کار را انجام بدهند.  گذشته

است. چون این جا دانشکده علوم اجتماعی است و  لطف کردند این  سازی ضرورت فرهنگنکته بعدی راجع به 

شناسی و علوم اجتماعی در حوزه فرهنگ و  سالن را در اختیار ما قرار دادند، گفتند متخصصانی از حوزه جامعه

گویم چون قبلا هم با دوستان بحث کردیم،  دقیقه فقط جمع بندی اجتماعی را می 2حد  جامعه حرف بزنند. من در

 ها جامعه، آّب، فرهنگ و جامعه هست. ما در حوزه فرهنگ در سه حوزه مشکل داریم.  موضوعات این نشست

  .ین جمع بندی جمع ادر فرهنگ برنامه ریزی؛ ما به یک چیزی دست یافتیم به اسم تکنولوژی سندنویسی

 نویسی باید به سمت برنامه اجرایی و عملی روی زمین برود. این تکنولوژی سنداست که 

   دومین حوزه فرهنگی، فرهنگ ذینفعان است. ما با کشاورزان کار نکردیم. همانطور که آقای شریعتمدار

و یک  می خواهم پایان نامه یکی از دوستان پرسیدند که منودند که کشاورزها را جدی نگرفتیم. فرم

کنم که  شناسی علوم اجتماعی و حوزه آب بنویسم چه کار کنم، من فکر می ای در حوزه ربط جامعه مقاله

مقوله  .ریزی مشارکتی را خوب پیش برد شود با ذینفعان خوب کار کرد و برنامه در حوزه علوم اجتماعی می

ها است،  برای سخنرانی عنوانیمشارکت را که در کشور بیشتر به شوخی برگزار شده و گفته شده بیشتر 
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توانند در این حوزه دانش بیشتری تولید کنند.  دانش جامعه شناسی و علوم اجتماعی در این دانشکده می

 پیگیری کرد. دو بخش فرهنگ این بنابراین بحث مربوط به ابعاد اجتماعی را در 

ا لازم است که این کار صورت بگیرد یا ه ها و خانواده آیا از سطح کودکستان به آموزشگاهموضوع دیگر اینکه 

 ها یا جاهای دیگر هم آموزش داده شود.  بحث آب در حوزه خانواده، کودکستان؟ نه

هست  ها در حوزه آب ها، تاریخیون و اخلاقیون و فیلسوف شناس خیها، تار شناس یک سئوال درباره نقش جامعه

. از کنیم ، موکول میدر حوزه آب خواهد پرداخت به سهم اجتماعی و علوم اجتماعیبه نشست دیگری که که 

نفر که سئوال شفاهی خواستند سئوال هایی است مستقیماً خیلی به پنل ما  2مجموع سئوال هایی که آمده منهای 

عمل شده است؟ کنون چگونه های آبی در کشور تا ارتباط نداشته باشد. پرسیدند در احیای اکوسیستم

ر نظر گرفته شدند تا چه حد موفق بودند و اگر موفق بودند علت موفقیت احیای هایی که برای احیا د پروژه

 ها اگر توانستیم در جایی احیا کنیم این موفقیت در چه حدی بوده است؟ اکوسیستم

 آقای میرکیایی -حضار

و شما در مورد سه مبحث اصولی، مفهومی و کلیدی صحبت کردید. آب، فرهنگ و جامعه. متاسفانه همه حضار 

همه سخنرانان نقش آب را مطرح کردند در صورتیکه همه ماها که اینجا هستیم می دانیم که اگر فقط از بعد فنی 

بینی و تکنوگرایی  ای حاجت نبود. یعنی مسئله تک خواستیم مسئله را بیان کنیم اصلا به برگزاری چنین جلسه می

کرد مشارکت، حداقل سه تصمیم کلیدی که اندیشکده باعث این شده که ما به این رویکرد نزدیک شویم که با روی

دوم  این که شما نوشتید که درباره آب گفتگو کنیم متاسفانه در این جلسه  بیان کرده را برویم اجرا کنیم. مسئله

. یعنی ما باید شنونده گفتمان این حضار باشیم و این جا مثل یک سمینار هست و ما به عنوان یک فقط شنیدندحضار 

 ی بسیار از این جلسات برگزار کردیم و همه را شنیدیم. دولت

نتوانستند صحبت کنند.  همه امااند.  جمع شده این جا نهادهای دولتی و نهادهای غیردولتی و نهادهای دست اندرکار

 هایی که قبلا هم شد ولی حالا همه داریم این حرف ار بود فرصت نشد. باید مدیریت میپیش هم چون اولین ب نشست

کنیم. الان خود من به عنوان یک کارشناس بخش توسعه مشارکتی آب هنوز هم نمی دانم آب  بوده را تکرار می
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کنند باید توجه کنند که در بخش  مسئله است یا بحران است؟ دوستانی که درباره سرمایه اجتماعی صحبت می

دهد چه هست؟ آیا همان چیزی هست که  سرمایه اجتماعی، اصلا آنچه معنای کلمات سرمایه اجتماعی را تشکیل می

حتی در کلمه آب نداریم. دوستان آقای  جمعی تفاهمدر تفکر شما هست و در تفکر دوستان هم هست؟ ما یک 

شوید، آب آشامیدنی است، آب  با آب میمهندس معصومی هفته پیش خیلی بیانات خوبی کردند. آب چیست؟ 

نوز مشکل داریم. آیا توسعه آب مطرح است؟ توسعه کشاورزی مطرح ها ه کننده توسعه است. ما با همه این جمع

 است؟ توسعه علوم اجتماعی است؟ 

نفر نداریم. یعنی در همین دانشکده علوم  10ما همین الان چند کارشناس علوم اجتماعی در حوزه آب داریم؟ ما 

نفر سراغ ندارم.  10لا در مورد آب من اجتماعی اینقدر در مورد اعتیاد و مسائل اجتماعی و ... صحبت شده، اما اص

کنیم؟  حالا که نداریم، چه کار داریم میچون خود من هم در بخش آب بودم، بعدها آموزش علوم اجتماعی دیدم. 

درست هم کار کردیم. ولی  کنیم کنیم و فکر می گذاریم ما همان کار خودمان را میاگر ماها را به حال خودمان ب

هنگ. اینجا مسئول فرهنگی کدام کلمات فرهنگی را استفاده کرد؟ در صحبت آقای مهندس گویید آب و فر شما می

نویسنده ریودوژانیرو بودند، توسعه پایدار مطرح بوده است. ما بر روی  1992جهانی که گفتند ایشان خود در سال 

نیازمند گفتمان و کنیم؟ اجرایی کردن آن،  کنیم و حرکت می های توسعه پایدار کار می کدام یک از شاخص

نیست که بیاییم سخنرانی کنیم. این روش که بیاییم بگوییم ما شرمنده  درستیزوکار است. اما حداقل این روش اس

شدیم، چه تاثیری دارد؟ حداقل شما که این جا هستید چقدر به عنوان دکترای علوم اجتماعی تاثیر گذار بودید؟ 

گر  کمک کنیم؟ آیا به عنوان تخریبخواهیم  و ما چگونه میدراز کرده است وزارت نیرو آمده دست کمک 

های شما احتیاج دارد یک مقداری نزدیک بشود. ما از دیدگاه پژوهشگری  گر؟ پنل توانیم باشیم یا توسعه می

 تواند کمک کند.  توانیم ورود کنیم، چون نقش پژوهشگری اجتماعی دو درصد می اجتماعی به این کار نمی

 لی :فاض دکتر آقای

های علوم اجتماعی  به آن معنایی که در دانشکده . نخواستیمداریمما یک نگاه گسترده به مفهوم فرهنگ و هم جامعه 

به ابعاد واقعی  . جلسات اولیه بیشترفرهنگ و جامعه بحث کنیم درباره کنیم، فقط به صورت تخصصی بحث می

گوید که ما حتی  عنا که مثلا آقای مهندس میاختصاص دارند تا مسئله آب مشخص شود. مشخص شود به این م
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و  اجماع نکردیم که آب تجدیدپذیرمان سالیانه چند میلیارد متر مکعب است و این دعوت را هم از همه دوستان

شناسی و حوزه علوم اجتماعی بطور عام که بیایند و  متخصصان کردیم و گفتیم متخصصان حوزه آب، جامعه

کنیم که هر کسی بیاید ارائه کند  کنیم، افراد را دعوت می د ما وقتی دعوت به گفتگو میموضوع پیشنهاد کنند. ببینی

 و پیشنهاد دهد و بعد وارد گفتگو شود. 

یک موضوع، سیستم اجرایی این جلسات هست که می توانیم بازتر کنیم و تکامل ببخشیم، تا اینکه ما نماینده 

دهیم. دوستان شاهدند که  ک جلسه را به کشاورزان اختصاص مییذینفعان مختلف را هم داشته باشیم. قطعا ما 

برای  حداقل ما با آقای سوزنچی نماینده کشاورزان همدان و آقای حسینی نماینده اتحادیه کشاورزان خراسان،

نه وزارت جهاد و نه وزارت نیرو یک جلسه اختصاصی داشتیم که در ریاست جمهوری  ذینفعان یعنی کشاورزان و

توانیم این کار را بکنیم ولی به شرط این  ن حرف بزنند. در این جلسات هم میدادیم تا این که فقط کشاورزاتشکیل 

ها، از همه  شد. ما بطور گسترده در همه رسانهکه یک پروپزال یا پیشنهادی آمده باشد و کسی درخواست کرده با

بیاید و بگوید من می خواهم درباره زنان و آب حرف  خواستیم که بیایند و پروپزال شان را ارائه دهند. یعنی یک نفر

بزنم، یک نفر بیاید و بگوید من در مورد علوم اجتماعی و آب، تعاون و آب، ذینفعان و آب ... صحبت می کنم. 

ها و  سبوک دوستان، فیسبوک خودم، رسانههیچ پروپزالی تا حالا نرسیده است. من بارها این موضوع را در فی

یم و نوشتیم. یک کم جامعه هنوز اعتماد ندارد یا هنوز کسی پروپزالی ندارد یا فضای گفتگو هنوز ها گفت وبلاگ

 شکل نگرفته است. ولی این شکل سخن گفتن هم شاید درست نباشد.

 یکی از حضار

نیم تو ها از ما به عنوان محققان این عرصه چه می خواهد؟ و امیدوار هستیم که بتوا سوال من این است که این نشست

کنم که شما به ما هم بازخورد بدهید که  یم. من واقعا تقاضا میها کار خودمان را مشخص کن ها و نشست همین جلسه

 ما چه کار باید انجام دهیم و ما به عنوان افرادی که در این حوزه کار میکنیم باید چه کار کنیم؟

 آقای فاضلی:

کردم با خبرنگاران مختلف صحبت کنیم و این جلسات را پوشش  سعی من برای اینکه این بازخورد را ارائه کنیم

های  تا اینکه اینها گزارش کرداستخدام  مرکز بررسیها به طور گسترده پوشش بدهند. دو تا خبرنگار،  دهیم و رسانه
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ها  گزارش اندیشکده اینسایت و  کنیم آن منتشر میهای اینها را در  ای کنند. یک سایت داریم که خلاصه ما را رسانه

شناسی حاصل شود. بنابراین من به عنوان کسی که علوم  د تا این فضای گفتگو شکل بگیرد و مسئلهنرا منتشر می ک

توانیم روی رسانه و آب کار کنیم. چون هنوز خیلی جدی کار نکردیم تا  میکنم  فکر می کند اجتماعی کار می

شود. خیلی چیزها ئله اجتماعی گویند که آب مس اها میگر مسئله اجتماعی آب ساخته شود. همان چیزی که سازه

اند مثلا هنوز برای ما باران اسیدی مسئله نیست. از آن بدتر آب تا حدودی مسئله شده ولی  مسئله اجتماعی نشده

محیط است که باز هم مسئله نشده  فرسایش خاک هنوز به هیچ وجه مسئله نشده است. از آن بزرگتر مسئله زیست

هایی از  ای است که در کنار هم داده رشته بپرسیم، اساسا یک حوزه بین براین اگر از فرهنگ، جامعه و آباست. بنا

هایی از علوم اجتماعی و گفتگو می تواند به ساخته شدن مسئله و تولید دانش در دانشگاه  محیطی، داده واقعیت زیست

 کمک کند.  درباره آب

که در  هم که هیچ سخنرانی انجام ندادیاولین رئیس جمهور مواجه هست باما به طور خاص باید عرض کنم که شاید 

زیست نگفته باشد و یک چیز دیگر را نیز همواره تکرار کرده و  آن، یک جمله، پاراگراف و عبارتی درباره محیط

که تمدنی  آن اینکه دانشگاه هم بیاید در حوزه تولید علم کمک کند تا مسائل اساسی و واقعی کشور و آن مسائلی

 . شودهستند از جمله فرسایش خاک، آب، آب و هوا حل 

سال است که در حوزه  16-15کند. واقعیت این است که من حداقل تولید دانش اجتماعی  درباره آبدانشگاه باید 

ی راد قای دکتر قانعآهای بسیار نادری تو حوزه آب داشتیم.  نامه کنم. در این مدت ما پایان علوم اجتماعی کار می

از حوزه تحریریه یک مجله مهم جامعه  زیست آمده بود که شناسی محیط که یک مقاله در حوزه جامعه هستند شاهد

شناسی  گفتند اینها مسخره کردند. به ابتدای هر چیزی یک جامعه شدشناسی بیرون گذاشته بودند. وقتی که اعتراض 

 70- 60زیست از دهه  شناسی محیط شناسی، جامعه ان جامعهگفتم در جهشود جامعه شناسی فلان. من  بندند و می می

 .سابقه دارد. بنابراین تولید دانش اجتماعی نکته اول است

منابع سهم ایفا کند. آقای مهندس گفتند که آمار باید نکته دوم، تولید دانش آماری است. دانشگاه در تولید آمارها  

سه هفته پیش با مسئولین و مدیران کشور در حوزه که ای  یک جلسه درآب تجدیدپذیر ما محل مناقشه است. 
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% را هم زیر 92معلوم نشد که راندمان آب کشاورزی چقدر است. آن  برگزار کردیم صیانت از آبهای زیرزمینی

باره اینکه اجماعی دربنابراین اساسا هیچ  .وری توافق نشد % هم زیر سوال بردند، بین راندمان و بهره 67سوال بردند، 

تواند مداخله کند و به دولت کمک کند.  آمارهای آب و مصرف چقدر است، وجود نداشت. ولی دانشگاه می

ها،  زیست درباره انگاره شناسی محیط زیست ما در سطح بسیار پایینی است و جامعه واقعیت این است که دانش محیط

 زیست به درستی ایفا نکرده است.  ها و هنجارها و حتی علوم اجتماعی هم سهم خود را نسبت به محیط ارزش

به  1995نهایتاً علوم اجتماعی باید به فرایند گفتگو برای عزم علمی و ساخته شدن آن مسئله کمک کند. ما از سال 

سال بعد بحران را  19دقیقا ما  95گفته اقای اسفندیاری در بحران آب بودیم و سازمان ملل ما را قرمز کرده، ولی از 

شوند درحالی که بحران نیستند. گاهی یک  ، در حالی که خیلی چیزها در این کشور بحران میاجتماعی کردیم

ها قادرند این کار را بکنند بنابراین  کنند. رسانه کند. در همه دنیا این کار را می برنامه تلویزیونی بحران درست می

های مختلف به  سال با ذینفعان تو حوزه 10تواند یک مسئله باشد. من حداقل  موضوع رسانه، ارتباطات و آب هم می

های آبیاری با ذینفعان کار  پروژه آب هم در خوزستان در شبکه خاطر ارزیابی تاثیرات اجتماعی کار کردم. در همین

شریعتمداری درست آقای کردم. علوم اجتماعی در تولید دانش درباره شیوه کار کردن با مردم قصور بزرگی دارد. 

تک تک این مباحث را  اورزان را جدی نگرفتیم و کار مشارکتی نکردیم. ولی من اجازه میخواهمگفتند که ما کش

در بحث های بعدی و روال جلسات بعدی را اصلاح کنیم و این گفتگو بیشتر شکل بگیرد. من اجازه می خواهم که 

 اجازه بدهید جمع سخن بگویند.

 از حضار:

 آیاکند؟  ی در رابطه با اسناد ملی و اسناد ریودوژانیرو باز هم صحبت میآیا اینقدر تاثیرگذار بود که اقای جهان

میلیمتر. ما در ایران زندگی  200میلیمتر هست و اینجا  800اینقدر احتیاج هست که من بدانم که آب در جهان 

ه آب کمی داریم. دانیم ک در نوسان است. اینجا همه ما می 2000میلیمتر تا  200کنیم که سطح بارندگی در آن از  می

افتد. همان  بارد، ولی همان جا خشکسالی اتفاق می هزار میلیمتر باران می 2000ما جایی در ایران داریم که بیش از 

آید. همان جایی که دو هزار میلیمتر بارندگی دارد. پس بیایید ببینیم که مسئله  جا، مرداد ماه دعوای آب پیش می

. فقط هم گفتگو نباشد یعنی اینکه سخنرانی نباشد. نگاه کنید آقای چمبرز، کنیم حلخواهیم  آب را چگونه با هم می
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آقای فدرر، اقای ازکیا و دوستانی که در حوزه علوم اجتماعی هستند و در مباحث آب کار کردند، این را بسط 

کنند. اصل نظام صحبت کسانی که صدایشان تاحالا شنیده نشده است باید  هند. وقتی اینجا بحث جامعه میکنیدبد

اجتماعی این است که دوستانی که اینجا هستند صحبت کنند. شما به عنوان اساتید یا جمع کننده ببینید که انحراف 

تا گفت هم از اینجا و از  5تا گفت شما کردید  5معیارها کجاست و بتوانید اینها را جمع کنید. حالا به نظر من 

 دوستان بشنوید.

 اسفندیاری:

کشد و در ترکیب گفتمان هم  یک باره مسائل رو حرکت کنیم. طبیعتا این مسائل طول می ال این هستیم کهبه دنبما 

امیدواریم که به این سمت برویم که سهم بیشتری را به حضار بدهیم و مشکلات پیش نیاید و چون تمرین نکردیم 

ائل را زیر سوال ببریم این شرط گفتمان نیست. دچار این اشتباهات هستیم. اما اینکه یک دفعه زیر میز بزنیم و کل مس

ها  حل تواند راه . البته هر کسی میارائه کندحل  نشست این است که طرح مسئله کند، نه اینکه راه 14مجموعه هدف 

 فلسفه این تا نشست تخصصی با  10تا میزگرد و  4تا نشست داشته باشیم که  14ف این است که ده را مطرح کند.

گفتمان شود و نظرات مختلف و چالشی مطرح  در مورد بحران آبطرح مسئله کرده و زگرد در واقع تا می 4که 

. شما برگزار کردهای مختلفی  نشست توان شیدن به قضیه است. البته میهای تخصصی برای عمق بخ شود، اما نشست

برود. اما اینکه ما در هر نشستی  خواهید جلو توانید نشستی را ترتیب بدهید که قضیه همان طوری که شما می هم می

در واقع هم مسائل آب را مطرح کنیم، هم مسائل فرهنگی را و هم مسائل جامعه را، تک تک نباید ارزیابی کنیم. ما 

تا نشست در واقع بعد فرهنگ و بعد جامعه را در نظر می گیرد. لذا این  14به این سمت می رویم که مجموعه این 

 کنیم که اصلاح کنیم. هایی داریم سعی می گری ر انجام شود، طبیعتاً ناشیقضیه که به چه شکل کا

 از حضار )آقای کاوه معصومی(

خواهیم وضعیت بهتر شود و  کنم که می شود من این طوری درک می اگر چیزی توسط دوستان بزرگوار گفته می

ست. ولی گاهی اوقات ممکن خوشبختانه در این موضع نیست که آن چیزی که اینجا هست کامل ا هیچ کس هم

است که بلغزیم. ما بیشتر عادت کردیم بشنویم و کمتر عادت کردیم که حرف بزنیم. به تدریج این جا افتاده که یک 

کنم که  شنوند. البته شنیدن هم به این معنی نیست که عمل کنند. من فکر می ای دیگر می زنند و عده ای حرف می عده



61 

 
 

شویم. چند تا پیشنهاد دارم. این تابلویی که شما فراهم کردید باور کنید من  نزدیک میبه نقاط خیلی خوبی داریم 

در همه  کنم که این آید خیلی اندیشمندانه است؛ ولی گاهی احساس می چندین بار به آن رجوع کردم. به نظر می

رسد  ته است، به نظر مینوش بینیم اینجا آب، فرهنگ و جامعه حال و همه جلسات منبع الهام نیست. وقتی که می

 گیری شده است. فرهنگ و جامعه هدف

پس من اینجا صحبت از گزارش کار ندارم، احتیاج به امید ندارم، نیامدم که کسی را زیر سوال ببرم، آمدم که ببینم  

 هایی دارد؟ چیزی که من الان سوالم هست این است که روز اولی که به نشست آب با فرهنگ و جامعه چه نسبت

پیوستم گفتند درباره آب گفتگو کنیم و باید درباره آب گفتگو کنیم. سوال این است که گفتگو از جلسه اول شروع 

شود و  رسد که این گفتگو برقرار نمی خواهیم بدانیم که چه طور درباره آب باید گفتگو کنیم. به نظر می شده یا می

خواهیم در این گفتگو  د که عناصر فرهنگ و جامعه را میرس چه کار کنیم که این گفتگو برقرار شود؟ به نظر می

مشارکت دهیم. پس به موانع این گفتگو و یا نقاط قوتی که داریم، بپردازیم و اینکه از کجای این عناصر فرهنگی 

شروع کنیم که این گفتگو شکل بگیرد اصلا بحث این نیست که درست عمل کردیم یا غلط عمل کردیم، من وقتی 

در این سند کار مینیاتوری قشنگی انجام شده، حس من همین بود که ما در سندنویسی مشکلی نداریم.  که گفتند

چند روز پیش گفتند بیا و درباره برنامه ششم نظر دهید، گفتم من که با این سندها مشکلی ندارم، اغلب سندها 

های خوبی  ل و شکافی بین حرفدهد که یک اخلا اند، به نظرم حتی یک بررسی کارشناسی مستند نشان می خوب

وجود دارد. آیا این فرض بدبینانه و با شکاکیت به این دلیل  هایی که دنبالش بودیم و عملی نشده، که زدیم و عمل

آوریم. ما همیشه در  های ما، از منشا معرفت شناختی دیگری برخوردار است و از جای دیگری می است که نوشته

دانستیم رئالیسم جادویی چیست. اصلا ربطی به زندگی ما نداشت.  کت کردیم اما نمیبا جهان حر حرف و ادبیاتمون

ای است که ما انشای خوبی داریم.  ی یک گزینه شد. این نشانه ها کتاب با سبک رئالیسم جادویی نوشته می ده

های قبل از  های چهارم خوب است، برنامه پنجم خوب است، سومم خوب است، حتی برنامه بینیم که برنامه می

شود؟ برای اینکه ظرفیت نداریم  بخشی از فرازهایش درخشان است، ولی سوال این است: چرا اجرا نمی انقلاب هم

اش در جیب  کنند! یک دولتی داریم که دست که فکر کنیم و کار را از این جا شروع کنیم. آیا مردم مشارکت نمی

رسد که این فاصله را  سازیم. به نظرم می با هم می بالاخره خود است، ما هم سر سفره آن نشستیم. هست یا نیست
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ای که قرار است در این کانال گفتگو برود و بعد با جامعه  گیری کنیم. این را می شود به عنوان یک مسئله هدف

گ اش را در نظر بگیریم. من خواهشم این است که موضوع را بتوانیم پررن خواهیم گفتگو کنیم و عناصر فرهنگی می

کنیم. به لحاظ شکلی هم جلسه قبل، کمتر شکل سخنرانی داشت، ولی به نظر من اطلاعات خوبی در این جمع 

گویند مشارکت  کنم. دوستانی که می دانم، مطرح می دریافت شد. این را به عنوان کسی که تا حدی از آب می

وجود دارد، امتناع دولتی وجود دارد نه در  هستم. خیلی مانع ها درباره مشارکت ترین آدم کنیم، من الان جزو بدبین

سطح وزیر و وکیل، در سطح آحاد کارگزاران در شهرستان گناباد با دلایل عقلانی و در جامعه محلی هم وجود 

دارد اصلا اینطور نیست که در یک سو تشنگانی باشند و در سویه دیگر دولتی که بخواهد ببند. ما خالصانه اصرار 

 کشاورزآیند.  فرستیم، ولی نمی نامه می دهیم و دعوت زان پای کار بیایند. یازده بار اس ام اس میکنیم که کشاور می

 بریم. شاید یک قدم مهمی جلو آید که باید حول و حوش این مسائل گشت تا . به نظر میکند عقلانی عمل می

 فاضلی:دکتر 

انگارانه برخورد شده و من هم به ایشان نزدیک  به نظر من هم، با بحث مشارکت در جامعه ایران، یک مقدار ساده

هستم و جاهای مختلف تجربه کردم. نکته کلیدی حرف شما، عملکرد عقلانی کشاورز است. یعنی اگر حتی 

مشارکت نمی کند به نظر من از سر بی خردی اش نیست، بقیه جامعه هم همینطور است. کما اینکه در مسئله عدم 

شروع شد که گفتند این ملت ایران همراه نیستند، ملت دوست نیستند. گفتم شما تو ها، موجی  انصرف از یارانه

کند و هیچ کس هم قادر نیست چک  دهند و هیچ کس هم چک نمی یورو به شما می 40سوییس هم بگویید ماهی 

ی اینکار را انجام جو هستند، این نکته که از سر خردورزها همیشه نفع دهند و آدم کند آنها هم این کار را انجام می

 می دهند نکته مهمی است.

 سرکار خانم غلامی از روزنامه فرصت امروز

شوم. از  نگار و خبرنگاری باشم که در این جمع حاضر می روزنامهفکر کنم از ابتدای نشست تا الان جزو معدود 

هایی که شد متاسفانه باز هم یکطرفه  نشست اولی که برگزار شد کما اینکه دکتر آشنا هم حضور داشتند و صحبت

های  کنم و به بسیاری از سوالات خبرنگاران از جمله من پاسخ داده نشد و به جلسات بعدی و نشست بود فکر می

ها که برگزار شد طبق  تخصصی و میزگردهای تخصصی ارجاع شد. مسئله بعدی این است که در این نشست
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هایی برای خودشان انتخاب  کنید، مردم نماینده صحبت از مشارکت مردم میای که ارائه داده بودند شما  برنامه

اش  تواند بلند شود و اینجا بیاید و از حق و حقوق از دست رفته اند هیچ کشاورزی نمی کنند. اینها نماینده مجلس می

ای از  یچ نمایندهها هستند که در این زمینه فعالیت دارند. آنروز اعتراض کردم که چرا ه دفاع کند. دوم سمن

اش را ارائه دادید  هایی که برنامه نهاد به ویژه در بخش کشاورزی وجود ندارد. در کل نشست های مردم سازمان

رعهده بها را  های شما، کسانی که هدایت این نشست حضور ندارند و متاسفانه یا شوربختانه ما می بینیم که در نشست

شوند همه دولتی هستند یا قبل  ، یعنی کارشناسان و صاحب نظرانی که دعوت مییا دولتی هستند یا شبه دولتی دارند

ای را بر عهده دارند و یکی  های شبه دولتی مثل مهاب قدس که خود مدیریت سازه از این دولتی بودند یا از شرکت

از چهل سال ای غلطی است که  از مسائل و مشکلاتی که الان بحران آب با آن مواجه هست همان مدیریت سازه

خواهم که  مهندس جهانی و مهندس اسفندیاری می قایآگذشته بر این منطقه حاکم بوده است، من از خدمت 

شود و  ها مبحثی به اسم تبخیر میلیاردها متر مکعب آب پشت سدها بیان نمی توضیح بفرمایند چرا در این نشست

های  به اینکه وزارت نیرو اطلاعات و آماری که در سالگلایه مندم از استاد عزیزم جناب آقای شریعتمدار با توجه 

ها  آب کشاورزی است، ولی تو این نشستای درصد سهم  گذشته بابت سدها ارائه داده، اینکه همان شصت و خورده

شود، در حالی که کشاورزان هیچ دفاعی از خودشان ندارند و حداقل انتظار  % و بیش از اینها اعلام می92همچنان 

از کشاورزهای عزیز انجام می دادند ولی متاسفانه ایشان هم هیچ  یدفاعاقای شریعتمدار این بود که امروز من از 

 صحبتی نکردند.

 فاضلی:دکتر 

اسفند هم چه کسی  14ما جلساتمان را بر اساس مسیر پیشنهادها تا انتها چیده باشیم نه اینکه از الان گفته باشیم که در 

ها و بر  ها و بر اساس نماینده ها منعطف باشد و بر اساس پروپوزال کند. بنابراین چون قرار است برنامه سخنرانی می

 .پیوندند اساس کسانی که به گفتگو می
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 خانم غلامی:

ولی این روال که تغییری نکرده است. یک چیزی که در زمینه آب در کشور یادم افتاد، تنها دو نفر هستند که کتاب 

بخش رسانه این انتظار . دکتر خسروی و خانم ظفرنژاد نیست نوشتند و ترجمه نکردند، ولی باز هم هیچ حضوری از

 را داشت که حضور داشته باشند.

 فاضلی:دکتر 

کنیم. من خدمت همه آنها، شخصا  تهیه میداریم ها  ما یک بانک اطلاعات از کلیه نخبگان دولتی، غیردولتی و سمن

کنیم. اصلا برامون مشکلی تا نشست را هر هفته برگزار  14توانستیم  نویسم که به این جمع بپیوندند. ما می نامه می

بایست هر  کنیم. در حالیکه می جلسه برگزار می 2ماه یک جلسه برگزار کردیم، و آبان حداکثر ندارد، ولی در مهر

های اولیه هم کسانی این را بشناسند و  کردن این است که در حرکتکردیم، ولی دلیل کند ماه دو جلسه برگزار می

ا مسیرمان رو اصلاح کنیم و آن بانک اطلاعات مربوط به متخصصان حوزه آب را به این گفتگوها بپیوندند و م

شناسایی کنیم. من این را به شما قول شخصی می دهم که مرکز بررسی ها خدمت همه سمن های حوزه آب، همه 

 متخصص های حوزه آب، نامه خواهد نوشت و درخواست خواهد کرد که به این گفتگو ها بپیوندد. آقای دکتر

کلمه  250انصاری هفته پیش از مشهد آمدند و اعتراض کردند که همه این حرفهایی که میزنید....گفتم که شما فقط 

 50کلمه، خلاصه برای ما بنویسید که ما بدانیم که  250از آقای دکتر کوثر تا خانم ظفرنژاد و هر کس دیگری، فقط 

ن این امکان را فراهم خواهیم کرد. اصلا حذفی در کار و ما برایشا نفر متقاضی شرکت در این گفتگوها هستند

هایشان را ارائه کردند، متن آن نیز در یک نشستی  نیست. من خودم از خانم ظفرنژاد دعوت کردم و آمدند صحبت

بودند، تهیه شده است. ایشان چون ناراحتی  92اسفند  17که اقای مهندس جهانی، آقای فرور و اقای کوثر در 

گذاری  مطالعات سیاست  بکهشسایت ما و در  یمبیایید، از ایشان هم متن گرفتتن شما در فسا پیش ما داشتند، گف

ه این کنندبرگزار چ حذفی وجود ندارد. هر چهار نهادولی من اطمینان خاطر می دهم که هی. نیمکمنتشر  عمومی

ای باشد که  فرستیم، فقط فضا باید به گونه های آب کشور برایشان دعوت رسمی می همه متخصص ه دنبالب ها نشست

 شکل بگیردها هم دنبال کنند تا این ارتباط  رسانه
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 میرزایی( رضا )آقای از حضار

در حوزه آب کار کرد باید اینقدر  محیطی باید دعوتی باشند، یعنی اگر کسی آیا مشکلات آبی و مسائل زیست

آبی  اش هستند و دچار بی کند اینها مردم اش کنند؟! یعنی این حساسیت وجود دارد و اگر فکر می بنشیند تا دعوت

شود، باید با  و انرژی گذاشته میشود و کار  ای هزینه می ید و در یک مجموعهآ شدند و از دست ایشان کاری برمی

ه برای ما دعوتنامه فرستادند. همه در جای خودش تخصص دارند، اما اینکه آدم نقش اشرافیت بگیرد، کله بیاید. مگ

 کنم که ما خیلی خیلی مشکل داریم. یک موضوع اجتماعی است و من فکر می

 فاضلی:دکتر 

ا خواهیم البته ما به عنوان نهاد دولتی وظیفه داریم که از همه بخواهیم و درخواست کمک بکنیم و حتما اینکار ر

 کرد.

 از حضار:

درباره گفتگو یک پلتفورمی را هم توافق کنیم. چون من نگرانم. برای اینکه ما خیلی کم حرف زدیم و یک دفعه 

دانم که اینجا  دار هست و من می دانسته و ندانسته نشانه نگیریم. چون اوضاع به قدر کافی مشکل مبانی این جلسات را

است. یک مقدار باید روی چارچوب و قواعد گفتگو هم صحبت کنیم. هفته پیش با چه شرایط سختی فراهم شده 

ها کم  شوند و از انگیزه کردند که در واقع، مانع از گفتگو می پروا حمله می شاهد بودیم که برخی از دوستان خیلی بی

 کنند. بر روی این باید کمی حساسیت داشته باشیم. می

 محمدپور:مهندس 

کنم. نظام کشاورزی ما  های خاص خود است و من هم تایید می د دارای پیچیدگیموضوع مشارکت که فرمودی

گذاری کند. دو تا مثال برای شما  باید سرمایه کند که دولت همه جا این طور برخورد می متاسفانه به عنوان یک باور

، من نقل به 106یکی ماده  76تا ماده بود تحت عنوان تبصره  2بزنم. در قانون برنامه سوم و چهارم یا دوم و سوم 

های آبیاری زهکشی در اراضی خصوصی  گفت که برای اجرای شبکه کنم، این مصوبه قانونی می مضمون می

درصد اعتبار مورد نیاز  70دولت  درصد کشاورز مشارکت کنند، 30اشخاص، و نه اراضی عمومی یا دولتی، اگر 

درصدی در  30و تبصره به دلیل عدم مشارکت مردم در بخش  کند و این دو تا ماده اجرای آن شبکه را پرداخت می
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اراضی شخصی خودشان، کاملا ناموفق بودند. این یعنی عادت کردن این سیستم به اعتبارات دولتی و بنابراین واقعا 

ها و  سازی فرایند سختی است. منتهی از آن طرف هم استنباط ما این است که اگر ذینفعان را در این تصمیم

گیری در مدیریت منابع آب احتمالا مختل باقی بماند، کما اینکه این  ها دخیل نکنیم پروسه تصمیم گیری تصمیم

اتفاق ها تا الان رخ داده است. این یک پارادوکس است و بالاخره یک طوری باید حل و فصل شود. نمونه بارز حل 

های خود دخالت بدهد و اگر  گیری ر تصمیماین موضوع کشور ژاپن هست که به خوبی توانسته کشاورزان خود را د

گیری و مشارکت مالی وجود داشته باشد، بیایند و دور یک میز بنشینند. کشور ژاپن تا به  نیاز به مشارکت تصمیم

گوید من مشارکت کشاورزانم را دارم. ولی استنباط ما این است  ساله را طی کرده که می 30امروز یک دوره حدود 

ما یعنی مدیریت عالی کشور روی این موضوع متمرکز نشده است. یعنی هنوز کلید نخورده و هنوز  که تا الان کشور

اختلاف نظر و شکاف بسیار واقعی وجود دارد. اعتقاد ما بر این است که این باید یک جایی شروع شود. ممکن است 

یم تا به هدف اصلی خود برسیم. هدف سال دیرتر انجام دهیم، ولی باید در آن مدار قرار بگیر 30سال زودتر یا 30

اصلی ما به نظر من تامین آب نسل آینده ایران است. اینکه بحران داریم یا نداریم، خشکسالی هست یا نیست، اینکه 

در روزنامه می نویسند آب تهران دو روز دیگر قطع می شود یا نمی شود، به نظر من، موضوع اصلی نیست، بلکه 

است. ادامه این روند، تامین آب برای نسل  داشتن کشور ایران و تامین آب نسل آینده ایراناصل موضوع پایدار نگه 

می کند. اگر امروز اقدامات پیشگیرانه صورت نگیرد، شرایط نسل  آینده را بسیار مبهم و شرایط را بسیار سخت

یم می شود. یک. با وضع آینده برای تامین اب مشکل خواهد بود. به همین دلیل سناریوهای مختلفی دارد تنظ

میلیون نفر جمعیت برسیم، این آب را چه طور تقسیم کنیم؟ سه. اگر هدف ما رسیدن به  150موجود، دو. اگر به 

قدرت اول اقتصادی منطقه باشد، این آب را به چه وضعی تسهیم و تقسیم کنیم؟ روی اینها باید اتفاق نظری صورت 

میلیون نفر آدم را می خواهیم و یا اینکه می خواهیم نفر اول  150هیم یا بگیرد که ما یا وضع موجود را می خوا

قدرت منطقه باشیم. اینها سناریوهایی است که هنوز روی آنها، انسجام مدیریتی وجود ندارد. به همین دلیل هم 

کعب آب متولیان آب یک کمی سردرگم هستند. من دو تا مثال عددی خدمت شما بزنم. امروز ارزآوری هر متر م

دلار است. در شرایطی که در  3.65سنت است. این رقم در کشور چین  18در بخش کشاورزی در کشور ایران 

دلار ارزآوری دارد، ولی متوسط هر متر مکعب آب ارزآوری اش در  6تولید کیوی هر متر مکعب آب نزدیک به 

اشتغال کشور را تقویت کنیم و به قطب  سنت هست. سخن ما این است که امروز اگر قرار است که 18کشور ایران 
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نه سطح زیرکشت، بلکه سهم آب کشاورزی را پایین بیاوریم و سهم آب  اقتصادی اول منطقه تبدیل شویم، باید

درصد اقتصاد کره زمین  20صنعت را بالا ببریم. مثال دوم اینکه، ترنوول کسب و کار کشاورزی در کل کره زمین 

را بخش های دیگر تامین می کنند. بنابراین کشورهای درجه یکی مثل امریکا یا اسپانیا  درصد 80را تشکیل می دهد. 

بر را در داخل بر را از خارج وارد کنند و محصولات کم آببه این نتیجه رسیدند که بسیاری از محصولات پرآب

قدر آب داریم مصرف می تولید کنند، الان تمام هندوانه کشورهای جنوبی خلیج فارس را ما تولید می کنیم، چ

کنیم و چه ارزی را بابت این وارد می کنیم. اینها سیاست هایی است که باید روی آنها تمرکز کرد. فکر می کنیم 

که اگر این مشارکت جمعی و یک خرد جمعی با حضور ذینفعان صورت بگیرد سیاست هایی که تدوین خواهد شد 

 ری خواهد بود.برای تامین آب نسل آینده، سیاستهای پخته ت

 مهندس جهانی:

درست است که عنوانی که برای این جلسه انتخاب شده، عنوانی کلی تحت عنوان آب، فرهنگ و جامعه است، ولی 

شناسی عملکرد بخش آب در گذشته بوده است. بنابراین صحبت ها و  در اینجا و در این جلسه تاکید بر آسیب

موضوع بوده که چه آسیب ها و چه موانع و چه مشکلاتی در مورد سخنرانی هایی که تهیه شد معطوف به این 

عملکرد آب وجود داشته است. به طور مثال اشاره به اسناد ریودوژانیرو نه بابت این است که پز این را بدهیم که مثلا 

اد کارهایی را داند، بلکه برای این است که ما تعهد کردیم در این اسن المللی چیزی می یک کسی راجع به اسناد بین

انجام دهیم و آن کارها را نکردیم و آسیب شناسی اش هم در اینجا ارائه شد. بنده انتظاری که داشته و دارم این است 

که علی رغم اینکه مسائل آب زیاد است و خیلی هم زیاد است )از جمله مسئله تبخیر، مسئله سدسازی، مسئله سازه 

.( ولی اگر قرار باشد که در یک نشست ما به همه این مسائل وارد شویم تنها ای، مشارکت زنان، مشارکت جامعه و ..

به یک اقیانوسی تبدیل می شویم که عمق آن یک میلیمتر است. من در اینجا که اعضای محترم پانل، یک ارزیابی از 

بتوانیم ارتباط را با عملکرد ارائه کردند و یک راهکارهایی هم ارائه کردند، انتظار داشتم که برای اینکه واقعا 

راجع به عملکرد گفتید، اشتباه است و یا این راهکاری که شما  دوستان بگویند که آنچه شما همدیگر برقرار کنیم،

رساند. تا اینکه ما بتوانیم از موضوع این جلسه به یک جمع بندی برسیم والا اگر  پیشنهاد کردید ما را به جایی نمی

 مخازن سدها بخواهیم صحبت کنیم ممکن است ده ها جلسه درباره آن صحبت کنیم. راجع به مسائل تبخیر آب از
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من خواهشم این است که برای اینکه بتوانیم موثر باشیم، حتماً در جلسات بعدی، راجع به موضوع، نماینده ای هم از 

هم ترین مسئله این است که رسانه ها بیاید و در پانل قرار بگیرد و یک بار هم دیدگاه های ایشان مطرح شود. ولی م

اگر ما بخواهیم واقعا راجع به این نشست ها نتیجه ای بگیریم، مطلوب است که راجع به همان موضوعی که در جلسه 

صحبت شده، هم انتقاد کنیم و هم پیشنهاد، تا اینکه بتوانیم به یک همگرایی برسانیم و حداقل چندجمله ای در بیاید 

 آینده مورد استفاده قرار بگیرد. که برای سیاست گذاری های

 (ریبرا قایآ) از حضار

الان هر نفری، یک میکروفون در مقابل  شود. شما اگر قرار است ما اظهار نظر کنیم، متاسفانه وقتی به ما داده نمی

خود دارید ولی اینجا یک میکروفون نیست. به طوری که اگر کسی قرار است اظهار نظر کند یا باید داد بزند و یا به 

تواند منتقل کند. اینجا دانشگاه تهران است، وقتی که دانشکده علوم اجتماعی دانشگاه  موثری مطالب را نمینحو 

اش برای من مخاطب این است که خواستید به فتوای  تهران را به عنوان محل ارائه این پانل انتخاب کردید، مفهوم

های ریاست جمهوری  ها را در مرکز بررسی ثتوانستید همین بح می گرنهوخودتان، رنگ و لعاب علمی ببخشید، 

هایی که ارائه شد به لحاظ مبانی روشی و  دونم بنا به چه دلایلی( بحث بینم که )نمی داشته باشید. ولی متاسفانه من می

علمی دارای استانداردهای خاصی که در سطح دانشگاه تهران باشند، نیست. آقای جهانی اشاره کردند که بحث ما 

ها را ادامه دهیم.  جلسه دیگر این بحث 14سی بخش آب در گذشته است یعنی پاتولوژی و قرار است که شنا آسیب

دادید به این که آسیب یعنی چه؟ آقای فاضلی اشاره کردند که  جلسه اختصاص می 5بنابراین جا داشت که شما 

 چسبانید و مثلًا کنید و می اسی اضافه میشن گیرند که شما هر چیزی را به آن یک جامعه آقای دکتر فلانی که ایراد می

شناسی بخش آب، در حالیکه از نگاه علمی  گویید آسیب زیست، درست است. الان می شناسی محیط شود جامعه می

هایی که ارائه شد در قالب پاتولوژی مطرح نشد.  دهیم. هیچ کدام از بحث آییم و پاتولوژی را مورد تفسیر قرار می می

کنندگان بود، بخشی بیشتر به ذکر مصیبت شبیه بود و بخشی هم گزارش توصیفی  اوشات ذهنی ارائهبخشی از آن، تر

رود که مدلی را  شناسی را مورد واکاوی قرار می دهیم، از شما انتظار می از مشکل بود. در حالیکه ما وقتی آسیب

یا مال خودم هست یا مدل آقای فلانی  فرمودید که بر اساس این مدل )که دادید و می همچون مدل مفهومی ارائه می
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ها این است  ها این است، علل این آسیب ام. یعنی آسیب ام و مشکل بخش آب را در کشور تحلیل کرده است( آمده

 ها نبود.  ها این است. که این در هیچ کدام از بحث و پیامدهای ناشی از آسیب

دارند حرف بزنند و خیلی دوست دارند گوینده باشند  بحث دوم این است که خیلی از متولیان بخش اجرایی دوست

ها مشارکت  اند شنونده باشند. اکثر دوستانی که اینجا بودند و رفتند دوست داشتند در بحث و هیچ وقت عادت نکرده

ما پرسند که مشکل  زنند و می کنند به مردم، مشارکت و غیره و مثال می کنند، در حالیکه برخی از سخنرانان اشاره می

کنیم. من به  اش کنیم. مشکل همین چیزهاست که ما به آنها توجه نمی توانیم حل در بخش آب چیست و چگونه می

شناسی و به لحاظ  به لحاظ شکل شناخت پانل آینده، بحث مسئله و مشکل آب را 3-2رسد که شما طی  نظرم می

شان چه چیزهایی است.  ها چیست و پیامدهای شناسی کالبد شکافی کنید و ببینید علت شناسی و به لحاظ روش هستی

ای از آن داشته باشید که از مدل و بحث شما خارج  خواهد سخنرانی کند شما قبلًا یک خلاصه هر کسی که اینجا می

ای مدیریت کنید که هر کسی نیاید به  ها را به گونه نشود. شما باید پیش از نشست، حین نشست و پس از نشست پانل

یم، رویکرد اثبات ما چون رویکردهای مختلفی در فلسفه علم دارر اساس تراوشات خود حرف بزند. زعم خود و ب

سازی نباشد، علم  گوید که هر چیزی که قابل ابطال گرایی می گرایی و غیره، که رویکرد ابطال گرایی، رویکرد ابطال

کنیم  دهیم در واقع اثبات می نیست بنابراین ما اگر نگاه و رویکرد واکنشی به نقدی که علیه ماست، از خود نشان می

کنم که واکنشی رفتار نکنیم و در جلسات بعد این موارد  بنابراین خواهش مییست. که چیزی که ارائه کردیم علم ن

 را اصلاح کنیم.

شود که مشکل کجاست و ما باید چکار کنیم. من با متدولوژی سیستم داینامیک  ای بگویم: سوال می فقط یک نکته 

کنم و  ایم را آنالیز حساسیت میه مدل کل مسئله توسعه در ایران را مدل کردم و خیلی جالب است که وقتی من

زیست و سازمان  کند و وقتی سازمان محیط هایم رشد می کنم سایر شاخص وقتی وزارت نیرو را از مدل حذف می

دهد که دولت و  کنند. این نشان می مثل سرانه جنگل در ایران رشد می های دیگر کنم، شاخص ها را حذف می جنگل

زیست خود عامل توسعه نیافتگی و افت توسعه در  ها و سازمان محیط ان جنگلوزارت نیرو و وزارت جهاد و سازم

متر از  400رودخانه حفاظت شده ایران است که  6کشور هستند. برای مثال، رودخانه سردابرود در کلاردشت جزو 

تا دقیقا در داخل  شود ه میبه یک رانت خوار جواز داد در کلاردشتکمی دارد.  متر حریم 50طرفین حریم کیفی و 
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گوییم که مشکل ما چیست؟ ما حتما  آییم و می رودخانه سردابرود کارخانه شن و ماسه احداث کند. بعد اینجا می

سکوت کنند و بعد که به بحران  ت خانهای علم کوه، یخچال هزارچال، یخچال اسپیلت و یخچال هف باید یخچال

های منطقه  گذاریم. اینکه از قبل دوراندیشی کنیم و تدبیر کنیم که چکار کنیم که یخچال آییم پانل می تبدیل شد می

 .گونه مراقبت کنیمچعلم چال 

های کره  رخ خواهد داد پدیده یکجانشینی خواهد بود، یعنی آدم 21هایی است که در انتهای قرن  یکی از پدیده

های دائمی دارند هجوم  کنند به جاهایی مثل کلاردشت یا علم کوه که آب بیشتری دارند و یخچال عی میزمین س

رود معضل شود و بعد بیاییم و پانل  بیاورند و آنجا ساکن شوند، حتماً باید دریاچه ارومیه معضل شود، زاینده

ها  ها و دانشگاه ها، رسانه بیشتر شنونده باشند و سمن بخش دولتیکنم که شما اگر  بگذاریم. بنابراین من فکر می

های  مرکز بررسی .دشبالا ببریم، وضعیت بهتر خواهد  گوینده و منتقد باشند و ما ظرفیت نقد را در خودمان

توانست مرا پیدا کند، فلانی را پیدا کند، یک سامانه منسجمی را تشکیل هر وقت استراتژیک ریاست جمهوری 

ل بنیاد بنده مدیر عامتواند موفق باشد.  د، آن وقت میبدهد و افراد متخصص و دلسوز و کنشگر توسعه را پیدا کن

سال در سطح محلی در سطح کلاردشت به عنوان بنیاد توسعه پایدار  10توسعه پایدار ایران هستم. این بنیاد 

ترین صاحب نظران توسعه را در کشور جذب کند و در  نفر از برجسته 60توانسته  93کلاردشت بوده و از اردیبهشت 

 سطح کشور خود را ارتقا دهد.

 فاضلی:دکتر 

پذیریم. اما افرادی که  ت باهم گفتگو کنیم یا اینکه مکانیسم گفتگوی ما کماکان مشکل دارد، میاینکه احتیاج اس

توانند  ها نیامدم و دوستان می اینجا نشستند از جهت شأن دولتی دعوت نشدند. من تعمداً در جلسه اول این نشست

نداشت. امروز هم چون به جلسه اول  ای های استراتژیک در جلسه اول هیچ نماینده شهادت بدهند که مرکز بررسی

نشست بیشتر نداریم و در  14بهبود بدهیم و ایده بدهیم. ما  هایش را نقد شد من آمدم که نقدها را بشنوم و مکانیزم

رسانی این  کنیم. اما ظرفیت اطلاع می هم به همه خواهیم گفت و همه را دعوت به این گفتگوها 14مجموع این 

ساعت اهداف این  3نفر خبرنگار نشستند و ما  55نیست، آن تقصیر ما نیست. در اولین جلسه  کشور اگر بیش از این

خواهیم انجام بدهیم را توضیح دادیم. یعنی تقریبا تمام  تا نشست و مجموع کاری که می 14ها یعنی  نشست
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کس کردیم و های مهم ف زنامهبودند و ما تقریبا به همه سایتها و رو های مهم روز دوشنبه های مهم و سایت روزنامه

ای یک صفحه اختصاصی  ای ما هیچ روزنامه شود. حالا اگر در فضای رسانه گفتیم که این نشست اینجا برگزار می

 محیط زیست ندارد ولی یک صفحه اختصاصی شوک و فوتبال و ... دارند تقصیر ما نیست. 

گذاری عمومی طراحی شده و هدف این شبکه  یک سامانه تحت عنوان شبکه مطالعات سیاستدیگر اینکه نکته 

ای  اش را با مشخصات کامل ارائه کند. مجری پروژه آنجا رزومه دقیقا برای این است که هر محققی در کشور بتواند

نفر را شناسایی کرده است.  5900کند، در این نشست حضور دارد. تا همین الان  میکه نخبگان کشور را شناسایی 

کنیم و  های ایرانی خارج از کشور را شناسایی می ها یک پروژه بزرگتر طراحی کرده و آن اینکه، نخبه مرکز بررسی

 .نهاد هستیماسفندیاری در جریان هستند ما یکی از چهار تا  قایآکنیم  اگر اینجا داریم برگزار می

ای محرمانه در موضوعات مختلف در  تا نشست غیررسانه 30نکته دوم اینکه من شخصاً در این یک سال اخیر بالای 

بحث شود.  وردیم اصلًا هدفمان همین است که بیایید در دانشگاهآام. اینکه به دانشگاه  ها برگزار کرده مرکز بررسی

کنم، ولی از اعضای پانل هم فقط دو نفر دولتی هستند. من که عضو پانل  مکانیزم ما مشکل دارد قبول می رولی اگ

های  ه من گفتند که در جلسات اندیشکدهنیستم، امروز هم برای این آمدم که مکانیزمی را طراحی کنیم. برای اینکه ب

تا سوالی که  5-4کند و در  بندی می گیرد و جمع ر همه سوالات را میامریکایی، این تجربه مناسبی است که یک نف

اینجا آمدیم که این را تست  نفر سوال نپرسند و ما 30گوید و این باعث می شود که  بندی سوالات هست می جمع

 3اهی بپرسند و مورد نوشته بودند که قصد دارند شف 2مورد بی ربط بود،  3تا سوال آمد که از اینها  7کنیم. متاسفانه 

پرسیدم و دوستان جواب دادند. یعنی مدل شکست خورد. حتماً آنجا یک فرهنگ  سوال باقی ماند که از دوستان

شود این کار را انجام داد. شکل اینجا اگر مثلا مثل پارلمان انگلیس بود که  خاصی از این مدل وجود دارد که می

 کردند و بقیه نگاه می کردند خوب بود.  نفر گفتگو می 10و یک عده پایین بودند و تماشاگرها بالا بودند 

 

 


